
Járőrszolgálatban

Köszöntjük a fegyveres 
erőinket és a fegyveres 
testületeket

Szeptember 29-én ünnepeljük a fegyveres erőinket és testületeinket. A Pá- kozd—Sukoró térségében 1848 kora őszén megvívott dicsőséges harc emlékére
bűnmegelőző és bűnüldöző feladata is egyre nagyobb terheket ró a személyi állományra. A társfegyveres testületeknek is megvan agondolunk, amikor az 1848/ fokozott feladata, mely szin- 49-es forradalom és szabad- eg^sz embert és valljuk ságharc gyengén felszereltnépfelkelő hadserege megverte és megfutamította a császári sereget. Ez a harci siker is öregbíti történelmi emlékeinket, bizonyítva, hogy egy igazságos harc, az elnyomás elleni felkelés akkor is lehet sikeres, ha nem egyforma erők csapnak ösz- sze. Minden nép, amelynek van önbecsülése, nagy gondot fordít a haza védelmére és az ezt biztosító honvédő erőkre. Ezt tesszük mi is, amikor nehéz gazdasági helyzetünk közepette is gondot fordítunk hadseregünkre, fegyveres testületeinkre.A szorgalmas és kiemelkedő munkát, szolgálatot itt is elismeri népünk, mely kitüntetések, előléptetések formájában jut kifejezésre.Napjainkban világszerte nagy hangsúlyt kapott az atom és hagyományos fegyverzetek csökkentésének igénye. Ezen a téren ha kis lépéseket is megtéve, érzékelhető a leszerelés irányába való igazodás, elmozdulás. A két nagy katonai csoportosulás között megegyezési szándék van és megnyugtató számunkra az, hogy egymás katonai objektumait látogatják kölcsönösen és ellenőrzik egy-egy fegyverfajta megsemmisítésének végrehajtását. A katonai pálya fontossága, szépsége és nehézsége azonban nem változott. Néphadseregünknél nagy gonddal kell eljárni a fejlett katonai technika alkalmazásában.Határőrségünk is harci feladatot lát el, amikor időjárástól függetlenül őrzi, védi határainkat. Rendőrségünk

meg a szó szoros értelmében áldozatot is kíván. Ezt a tevékenységet, ezt az áldozatos munkát ismeri el népünk az ünnep alkalmából.Köszöntjük őket és további munkájukhoz nekik és családjuknak katonai ~ köszöntéssel kívánunk erőt és egészséget.
Varga Béla

Tanévnyitó az aknászképzőn
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Megosztottságtól mentes, egységes, erős szakszervezetre van szükség 

A bizalmi testületi ülésről jelentjük
Szeptember 22-én kibővített szakszervezeti bizalmi 

testületi ülést tartottak a Központban, amelyen Gyu
lai Sándor, a vszb titkára számolt be az 1985. évi 
vállalati szakszervezeti küldöttértekezlet óta végzett 
munkáról, az ott meghatározott feladatok végrehajtá
sáról.

Gyulai Sándor — a mostani tanácskozás jelentősé
gét hangsúlyozva — bevezetőjében szólt arról, hogy 
a külső és belső környezet változása és az a törekvés, 
amely a szakszervezeti mozgalom megújítását célozza, 
különösen aktuálissá teszi, hogy szembe nézve a gon
dokkal, problémákkal, áttekintsük az utóbbi évek 
munkáját, meghatározzuk a további feladatokat., ......................... ........... Éppen ezért felmerült az1A vállalatra nehezedő berfeszultsegekrol. Kulono- ü^ülő bérbeadásának lehe- gondok közül a vszb titka— sen fontosnak ítélte a föld fősége tagság vélemé- ra részletesebben is szolt a alatt dolgozo, közvetlen nyének mégha 11 gaf ása után létszámhiányról. Az okokat termelésirányítók fokozot— kell majd e kérdésben dön— elemezve úgy vélekedett: tabb anyagi megbecsülését. tgni.nem csupán a bányászati Ezt egyebek közt az is in- keresetkiegészítés az, amely dokolja, hogy manapság a a már-már kritikus hely- tekintély kérdése is jórészt zetet előidézte. Vállalatunk a jövedelmektől függ az nem tett meg mindent, sőt emberek többségének sze- keveset tett azért, hogy a mében. Többet kell tenni létszámhiány ne követkéz- az értéket teremtő szellemi zen be. munka fokozottabb megbe-A táppénzzel kapcsolatban csúcséért isa szakszervezetnek az az A berbruttositas problematikájáról szólva a vszbálláspontja, hogy a beteg embernek — éppen például a hálapénz „elismertetése” miatt — nem kevesebb, hanem több pénzre van szüksége.A szocialista munkaversenyről szólva leszögezte, hogy ma már nem lehet csupán jelszavakkal és lózungokkal mozgósítani. Felül kell vizsgálni a jelenlegi ösztönzési rendszert és az eddiginél jobb, eredményesebb módszereket kell találni.A bér -és jövedelmi viszonyok alakulását elemezve — egyebek közt szólt — a vállalatunknál meglévő

titkára úgy vélekedett, hogy vezeti demokrácia terüle- az adóelőleg-rendszer töké- tén olyan tényezők késlel- letlenségéből adódtak az tetik az előrelépést, mint a olyan problémák, mint pél- régi beidegződések, a me

A III. sz. bányaüzem üzemizgagatói irodája négy hónapon keresztül „lakó” nélkül maradt. Tóka Jenő vezérigazgató augusztus elsejével Benkovics Istvánt,

Magasfokú szervezettséggel a tervteljesítésért
II. félévi feladatok a III. sz. bányaüzemben

Szeptember 12-én a Központ tanácstermében most először került sor vállalati szin
tű évnyitó ünnepségre. A kétéves bányaipari technikumba felvételt nyert 27 dol
gozót, hallgatót Mészáros István általános vezérigazgató-helyettes köszöntötte. Tan
évkezdő beszédében többek között kitartásra, a munka melletti eredményes tanu
lásra biztatta a fiatalokat. Felvételünkön Nagy Zsigmond személyzeti és oktatási 
osztályvezető tájékoztatóját hallgatják a fiatalok a szerződésben vállalt kötelezett
ségeikről és a tanrenddel kapcsolatos teendőkről. Csöndör László felvétele

dául a hűségjutalom nettó értékének megőrzése körüli gondok.Szociálpolitikai kérdésekkel foglalkozva az üdültetés és a segélyezés problémáiról beszélt ezután. A vállalat nehéz döntés előtt áll, hiszen a balatonfüredi üdülő üzemeltetése — mivel a kórház a jövőben nem bérli az épületet — rendkívül költségessé vált.
Az infláció miatt növelni kell a segélyalapot, hiszen az évekkel ezelőtt megállapított segélyek reálértéke jelentősen csökkent.A tájékoztatás, az információs munka terén történt előrelépés, de tovább kell javítani e tevékenység színvonalát.A munkahelyi szakszer

rev szakszervezeti struktúrák, a tolerancia és a vitakészség, a vitakultúra hiánya.A vszb titkára szólt arról is, hogy a rehabilitált dolgozók a szakszervezeten belül önálló tagozatot szeretnének létrehozni. Az ilyen alulról jövő és jogos kezdeményezést méltányolni kell, annál is inkább, hisz vállalatunknál már csaknem kétezer megváltozott munkaképességű dolgozó tevékenykedik és, mint ahogy azt a hűség- jutalom esete is bizonyítja, gondjaik speciálisak.Végezetül Gyulai Sándor a szakszervezeti mozgalom megújulásával kapcsolatban a nyitottág, a nyíltság és a demokrácia kérdéséről szólva leszögezte, az nem vezethet anarchiához. Megosztottságtól mentes, egységes, erős szakszervezetre van szükség, amely hatékonyan el tudja látni a dolgozók érdekvédelmét, érdekképviseletét.
(Folytatás a 4. oldalon)

az addigi bányamestert ne- de fontos megnyernünk vezte ki a munkaköri fela- azokat a táppénzes „bete- datok ellátására. Az üzem geket” is, akik csak a tápmásodik féléves feladatai- pénzrendelet kedvező hátáról érdeklődtünk az „új” sát élvezik. Ebben segít-üzemigazgatótól.— A vállalat vezetéseáttekintette az első féléves eredményeinket és módosította fontosabb éves tervmutatóinkat. Éves fémkilogramm tervünket 93,5, vágathajtási feladatunkat 88 százalékra kell teljesítenünk, miközben a tervezett költségek 96 százalékát használhatjuk fel. A

ségünkre lehet minden csapatvezető is, aki átérzi ennek jelentőségét, de pozitív hatást várunk az új táppénzes rendelettől is. A balesetek megelőzésével is csökkenteni szükséges a kieső betegnapokat, elsősorban dolgozóink egészsége érdekében. A hiányzó létszám pótlására toborzási akciót szerveztünk Sza-körülményeket figyelembe bolcs-Szatmár és Borsod- véve fontos tudni, hogy Abaúj-Zemplén megyékben, ezek az alacsonynak tűnő De esetleges eredményét számok is jelentős tervsze- csak a jövő évre várjuk, rűséget, figyelmet, jobb Körülményeinket, lehetősé- munkavégzést igényelnek, geinket mérlegelve kon- különösen a fémtermelés centráltabb telepítést alkal- és a költséggazdálkodás mázunk. A kedvező fejté-területén.A fémtermelés növelésének két ismert módja: változatlan minőség esetén a nyersére mennyiségének növelése, vagy jobb kondíciójú ércek kitermelése. Sajnos, ahogy azt az eddigi átlagminőségünk jelzi,

si munkahelyeket minimálisan kettő, négy, öt hagyományos fejtési csapat esetében három szakban telepítjük. Általában szükséges a fejtésorientált telepítés. Továbbra is folytatjuk a túlműszakos termelést, de szeptembertől ha-a termelés mennyiségét vönként havi egy-egy alka-kell növelnünk. Az érctermelés volumenének növelésében a teljesítmények kisebb súllyal szerepelnek, sokkal jelentősebb eredményt csak a produktív műszakok számának növelésével lehet elérni. A váj- végi létszámot belső áthelyezésekkel növelni fogjuk,

lommal. Megítélésünk szerint, csak a fent említettek együttes hatásától várhatunk pozitív eredményt.— Fontosnak tartjuk, hogy azokat a dolgozóinkat, akik nagyobb mértékben kiveszik részüket a 
(Folytatás az 5. oldalon)
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A közelmúltban sorrakerült üzemi küldöttértekezle
tekről kérdeztük Varga Jenőt, a vállalati pártbizottság 
titkárhelyettesét, a pártépítési munkabizottság vezetőjét. 
Arra kértük, hogy foglalja össze az értekezleteken tör
ténteket, a párttestületek átalakítását, a választásokat, 
és az. újonnan megválasztott pártbizottságok előtt álló 
feladatokat.

— Az MSZMP Központi Bizottsága 1987. november 
11-ei határozatának megfelelően — válaszolt Varga Jenő 
— az üzemi pártbizottságok és a Központ pártvezető
sége szeptember 13—16 között küldöttértekezleteket, il
letve összevont taggyűlést rendeztek. Ahogyan a hatá
rozat kimondja, a pártbizottságok operatív szervezeteit, 
a végrehajtó bizottságokat megszüntették, s úgynevezett 
egyszintű párttestületté alakultak át. A Központ párve
zetősége ilyen szintű pártbizottsággá alakult.

— A párttestületek átalakításával együtt természete
sen személyi változásokra is sor került. A korábbi hu
szonöt fős pártbizottság valamennyi üzemben tizenöt
tizenhét főre csökkent. A Központ pártbizottsága nem 
változott, itt továbbra is hét a tisztségviselők száma.

— Egységes volt valamennyi küldöttgyűlésen, és az 
összevont taggyűlésen, a pártbizottsági titkár megvá
lasztási módja. Először titkárt választottak, majd a tes
tület többi tagját. Különböző volt a tekintetben, hogy 
a titkárra és a pártbizottság tagjaira többes, vagy egyes 
jelölés történt. A III. sz. bányaüzemben és az Ércdúsító 
üzemben a titkár személyére többes jelölés volt, itt új 
titkárt választottak. Érdekessége volt a választásnak, 
hogy a pártbizottsági tagságért helyenként éles 
harc volt. Például a Központban és az V. sz. bánya
üzemben. Eltérés volt még abban is, hogy a IV. sz. bá
nya, az Ércdúsító és a Szolgáltató üzemekben az alap
szervezetek delegálással juttatták a pártbizottságba kép
viselőiket.

— Azonosság volt abban, hogy a pártrendezvényeken 
résztvevő küldöttek rövid értékelést kaptak az elmúlt 
időszak politikai, társadalmi, gazdasági történéseiről, 
ezek üzemi, vállalati vetületeiről, hatásairól, az adott 
területen folyó politikai, gazdasági munkáról. Eltérés 
volt abban, hogy amíg például az V. sz. bányaüzemben 
a küldöttek tartalmas, politikus, a jelenért és a jövőért 
aggódó hozzászólásokat tettek, addig az Ércdúsító üzem
és a Központ kommunistái 
nyilvánítástól.AElsőként az Ércdúsító üzemben került sor a végrehajtó bizottság nélküli pártbizottság megválasztására 1988. szeptember 13- án.A. küldöttértekezletet Tu
kora István, az üzemi párt- bizottság titkára nyitotta meg. Az elnökségben részt vettek: Keszthelyi Gyula,a megyei pártbizottság munkatársa. Kovács Ist
ván, a vállalati pártbizottság titkára, és Halász Ala
dár, a küldöttértekezlet elnöke.Tukora István bevezetőjében tájékoztatást adott az elmúlt évek munkájáról és röviden szólt az elkövetkező idők feladatairól. Ezek után beszélt az üzem dolgozóinak politikai hangulatáról, az embereket leginkább foglalkoztató kérdésekről.Ezután Nagy Géza, a jelölőbizottság elnöke javaslatot tett a leendő pártbizottsági titkár személyére. A párttagság kettős jelölést fogadott el.A szavazatok értékelése alapján, kétharmados többséggel Krampol György lett az üzemi pártbizottság új titkára.Ezek után került sor az új tizenöt fős pártbizottság megválasztására. Az új pártbizottságba előzetesen a hat alapszervezet egy- egy főt közvetlen megválasztással delegálhatott. Így a küldöttértkezletnek kilenc főt kellett a pártbizottságba megválasztani. Többes jelölésre került itt is sor. A küldöttértekezlet döntése alapján az Ércdúsító üzem új pártbizottsága a következő: Krampol György művezető (43 éves) pb-titkár, Berkics Gábor üzemmérnök (39), Csicsvári 
István művezető (34), Egry 
Bábért üzemegység-vezető (45), Éberfalvi József laboratóriumvezető-helyettes (32), Gacsályi Jenő munkaügyi vezető (45), Hambal-

tartozkodtak a vélemény-

kó János üzemegység-vezető (50), Horváth József lakatos (25), Mihalovics Gá
bor mechanikus (41), Rom
vári Tibor esztergályos (29), 
Romvári Tiborné nyilvántartó (25), Szabó Károly művezető (41), Tímár Ba
jos műszerész (34), Vicze 
Ferenc művezető (48), Zo- 
boki András technikus (33). 

AA Szolgáltató üzem nyolc pártalapszervezetének ötven küldötte részvételével kezdődött szeptember 14-én az üzemi küldöttértekezlet. A vállalati pártbizottság képviseletében Kablár Já
nos volt jelen.Első napirendi pontként 
Morvay Nándor, az üzemi pártbizottság titkára beszámolt az 1985 februári választás óta végzett munkáról. Beszámolójában kiemelte, hogy a párttagság soraiban fokozott erőfeszítésre van szükség a megújuláshoz, a jelenlegi problémák megoldásához. A párttagokat és pártonkívü- lieket egyaránt foglalkoztatja a belpolitikai helyzet, éppen ezért volt fontos eddig is minden fórumon a pártbeszéd a dolgozókkal. A munka eredményességét bizonyítja, hogy üzemünk dolgozóinak hangulata, a sok gond ellenére megfelelő. Fontos lépések történtek a kádermozgásban is, több figtal került vezető beosztásba. A vállalat történetében a Szolgáltató üzem hirdetett meg elsőként pályázatot egy vezetői munkakör betöltésére.A tagság fegyelmi helyzetének értékelése utón néhány szóban ismertetésre került a munkabizotságok által végzett tevékenység és a tagfelvételi helyzet. Utóbbi kérdésben jó eredmény, hogy a felvetteknek több, mint a fele fiatal.Ezután a küldöttértekezlet meghallgatta a jelölőbizottság javaslatát a titkárra, a hét pb-tagra. Az el

hangzott javaslatokat nyílt, majd ezt követően titkos szavazással egyhangúan elfogadták. Az új pártbizottság titkára ismét Morvay Nándor lett. A pártbizottság további tagjai közül alapszervezeti delegált tag: 
Kázmér János gépkocsivezető (38 éves), Vida Attila személyzeti vezető (32), 
Kónya Lászlóné adminisztrátor (42), Máté József művezető (33), Bugyik János művezető (42), Sándor Zol
tán villanyszerelő (34) és 
Nagy János művezető (39). A küldöttértekezlet pártbizottsági tagnak megválasztotta Atárdics Péter villanyszerelőt (26 éves), dr. 
Bánkiné Miszlay Zsuzsan
na bérelszámolót (53), Bla- 
zsekovics József üzemrendészt (50), Halász István üzemegységvezető-helyet- test (47), Oletics Károlij aknászt (46), Tóth Zoltán főkönyvelő-helyettest (45) és Traubert Tamás KISZ- titkár, lakatos (21 éves). A választást követően az új pártbizottság megtartotta első ülését, ahol megválasztotta társadalmi titkárnak Blazsekovics Józsefet, a fegyelmi bizottság elnökének Oletics Károlyt, az ágit. prop. munkabizottság vezetőjének dr. Bánkiné Miszlay Zsuzsannát, a gazdaságpolitikai munkabizottság vezetőjének pedig Tóth Zoltánt.A küldöttértekezlet az Internacionálé eléneklésé- vel ért véget.A'A vállalat Központjában a három alapszervezetre épülő pártszervezet alakult át hivatali pártbizottsággá. Korábbi döntés alapján a szokásos küldöttértekezlet helyett összevont taggyűlés választotta meg szeptember 14-én a hét tagú pártbizottságot. Az elnökségben helyet foglalt a vállalati pártbizottság részéről Kovács István, a pártbizottság titkára, Zobori Lászlóné, az I-es alapszervezet vezetőségi tagja, Kovács László gépészeti főosztályvezető — a taggyűlés elnöke —, a III-as alapszervezet, valamint Szabó Sándor a Il-es alapszervezet képviseletében, egyben a pártszervezet titkára, aki néhány gondolatban foglalkozott a választás szükségességével, sürgetve a megújulást, mind a politikai, mind a gazdasági téren. Külön kiemelte, hogy a megújulásnak úgy kell az alapjait megteremteni, hogy a múlt hibáinak tanulságait elemezni kell, de azzal a koncepcióval, hogy az elmúlt negyven évben minden rossz volt, nem szabad azonosulni. Nem szabad eljutni odáig, hogy azok, akik az országot negyvenöt után újjáépítették, vagy ötvenhat után volt hitük és erejük az ország talpraállítá- sához, azoknak ma szégyellni kelljen magukat. Becsüljük meg a további értékteremtő munkát, és a mai vezetés okuljon a múltban elkövetett hibákból. A nem megalapozott döntések korrigálását ne szégyelljék elvégezni, mert a megújulás csak akkor lesz valós, ha tévedéseinket időben ki tudjuk küszöbölni.A bevezető gondolatok után a jelölőbizottság elnöke, Éváné dr. Kamarás 
Zsófia ismertette a tagsággal történt elbeszélgetések alapján a jelölőbizottság

javaslatát a pártbizottság titkárára és tagjaira.A választás eredménye: a pártbizottság titkára Sza
bó Sándor osztályvezető (52 éves) lett. Tagok: dr. Pat- 
la Károly osztályvezető (60 éves), Kárpáti János osztályvezető (54), Sasvári Gá
bor technikus (32), Szabó 
István technikus (51), Fe
hér László pv. törzsparancsnok (56) és Malek 
Béla műszaki titkár (58).A választás után Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára kért szót, elemezve a vállalat helyzetét és csatlakozva a bevezetőben elhangzott gondolatokhoz hangsúlyozta, hogy nem a bányász rossz munkája az oka a jelenlegi katasztrofális gazdasági helyzetnek.

AA III. sz. bányaüzem pártbizottsága szeptember 16-án tartotta küldöttértekezletét, amelyen 62 szavazati jogú küldött vett részt. A jelentős eseményen megjelent dr. Sasvári 
László, a megyei pártbizottság képviselője, a vállalati pártbizottság képviseletében Kablár János.Az első napirendi pontként Cser János, az üzemi pártbizottság titkára tájékoztatta a megjelenteket az üzem 1988. évi gazdasági, politikai helyzetéről, a pártbizottság munkájáról, az év hátralévő időszakának feladatairól. Kilenc hozzászóló nyilvánított véleményt, többek között, a politikai feszültség okairól, a felelősség kérdéséről, az agitációs és ideológiai munkáról, a párttagok közömbösségéről, a napi politikáról, az ellenzék erősödéséről és a vállalati, megyei pártértekezlet megtartásának fontosságáról, mely véleményük szerint politikai megújulást jelent.Második napirendi pontként a választásra került a sor. Az előzetes elbeszélgetések alapján a jelölőbizottság kettős jelölést javasolt. A jelölőlistára több javaslat megtétele után még két jelölt neve került fel. A harmadik forduló hozta meg az eredményt, a küldöttek többsége Völgyi 
Gyulát választotta meg az üzemi pártbizottság titkárává. Ezután megválasztották a tizenhét fős pártbizottságot. Tagjai: Völgyi Gyula villanyszerelő, pb- titkár (46 éves), Baumann 
József villanyszerelő (37), 
Csibi Tibor vájár (25), Far
kas Gábor KISZ-biz. titkár (operátor) (28), Friedrich 
Zsolt fúrómester (26), Há- 
genthúrn József vájár (32), 
Kovács József főaknász (49), Klein Tamásné csoportvezető (25), Matya- 
sovszky László bányamester (45), Nagy Sándor aknász (41), Pál István technikus (37), Potos Tibor aknász (30), Bónaky Gizella előadó (42), Somosköi Er
vin aknász (45), Takács 
Lajos csoportvezető (44), 
Tóth Mihály körletvezető (39), Zsíros József vájár (35 éves).Végezetül a küldöttértekezlet javasolta vállalati és megyei pártértekezlet megtartását. A .....A IV. sz. bányaüzemben dolgozó párttagok képviseletében 90 küldött részvételével szeptember 16-án üzemi . küldöttértekezlet zajlott le. A tanácskozáson

részt vett Vér László, a megyei pártbizottság osztályvezető helyettese, valamint Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára.A küldöttértekezlet résztvevői tájékoztatót hallgattak meg Hanti Lajos pb- titkártól a párt üzemi tevékenységéről, majd a későbbiekben heten szóltak hozzá a párt tevékenységével kapcsolatosan.A korábban lezajlott alapszervezeti taggyűléseken minden alapszervezet egy-egy tagot közvetlenül delegált az újjászülető pártbizottságba, s további két fő pártbizottsági tag, illetve az üzemi pártbizottság titkárának megválasztása volt a küldöttértekezlet feladata. Honti Lajost az üzemi küldöttértekezlet megerősítette eddigi üzemi pártbizottsági titkári funkciójában. A párt- bizottság tagjai a következők lettek: Honti Lajos vájár, pb-titkár (47 éves), 
Bányász Tibor geofizikus (52), Bereczki Lajos vájár(26) , Deák László vájár (41), Glück Tibor vájár(27) , Kenderest József aknász (29), Kovács József vájár (41), Lévai Albert 
Csaba körletvezető (27), 
Lovas Lajos főművezető (50), Nagy Sándor mozdonyvezető (27), Réfi Mi
hály KISZ-biz. titkár (operátor) (29), Solti László robbantómester (39), Sulcz 
István fúrómester (29), Va
gyon József aknász (31), 
Wesztl László segédvájár (34 éves).A küldöttértekezlet állást foglalt abban a kérdésben, hogy célszerűnek tartja vállalati pártértekezlet megtartását.

AAz V. sz. bányaüzemben a küldöttértekezlet elnöke köszöntötte Burgman
Györgyöt, a megyei pb. ágit. prop. osztályának munkatársát, Varga Jenőt, a vállalati pb titkárhelyettesét és a küldötteket.

Hagyó Árpád tájékoztatója röviden elemezte a XIII. pártkongresszus óta eltelt időszakot: országunk gazdasági helyzete katasztrofálissá vált, amely kihatott a politikai élet területére is. Az MSZMP KB 1987. július 2-ai határozata, majd az Országgyűlés szeptember 16—19-ei ülésszakán elfogadott kormány- program és az 1988. május 20-ára összehívott országos pártértekezlet sokat ígérő iránymutatást, feladatot fogalmazott meg a gazdasági, politikai problémák
Az újonnan megválasztott pártbizottságok új helyzet 

előtt állnak — mondta a továbbiakban Varga Jenő. — 
Újra kell gondolni tevékenységük, módszereik tartal
mát, a politikai munkát. Igaz, az országos tapasztala
tok ismertek, de azokat egy az egyben átültetni a mi 
sajátos helyzetünkre, körülményeinkre nem lehet. Ezt 
az utat, az új utat nekünk kell keresni és kitaposni, 
tapasztalatokat gyűjteni, munkánkat úgy tervezni és 
szervezni, hogy tevékenységünk hatékony legyen.

— E feladatsor, amelyen most túl vagyunk, még egy 
múlt évi központi bizottsági határozat realizálása. Lát
szólag a májusi országos pártértekezlet következménye, 
de szervesen még sem kapcsolódik ahhoz és nem fogja 
át a párt teljes szervezeti rendszerét. Igaz, két üzemünk
ben a küldöttértekezleten felvetődött annak a gondo
lata, hogy vállalati szinten célszerű volna áttekinteni a 
vállalat gazdasági, politikai helyzetét, valamilyen for
mában választ kapni a hogyan továbbra. A felvetés, ha 
találkozik párttagságunk többségének egyetértésével, el
képzelhetőnek tartom, hogy a felmerült gondokról kül
döttgyűlésen, pártaktíván, pártnapon, vagy más formá
ban szót váltsunk kommunistáinkkal.

Az oldal készítésében közreműködtek: Dani Sándor, 
Franyó József, Majorosi György, údvardi István, 
Veress Tamás és Vida Attila.

megoldására. Sajnos a sokak által várt változások késnek, a bizonytalanság tovább nő, a bizalmatlanság tovább fokozódik.Üzemünk az elmúlt időszakban is számos sikert ért el. Az 1987-ben elfogadott feladattervben meghatározott gazdaságsegítő tevékenységét a pb sikeresen végrehajtotta.Az 1985-ben választott és most leköszönő 25 fős pártbizottság. a három munkabizottság, a fegyelmi bizottság és a végrehajtó bizottság becsületesen, tisztességesen végezte munkáját. Az alapszervezetekben élénk politikai munka folyt a sűrű és kényszerű változtatások miatti nehézségek ellenére is.A pb-titkár az új testület feladataként ajánlotta: — legyen nyitott, képviselje a választóit; — a pártviták során törekedjen az egységes szemlélet kialakítására, segítse és irányítsa a pártszervezeteket; — segítse a dolgozók eligazodását a nehéz gazdasági és politikai helyzetben; — a meggyőzés erejével, egységes szervezeti kiállással és türelmes érveléssel érjen el eredményeket; — tovább erősítse együttműködését a szakszervezettel, a KISZ- szel és mozgósítson a gazdasági munka elvégzésére.A vita összegzésében a pb-titkár elmondta, hogy a felszólalások zöme nem az üzemi politikai munkáról szólt, mivel az ország gondja foglalkoztatja a tagságot.— Az üzemi pártszervezetben dolgozók továbbra is dolgozzanak becsületesen, ezzel is elősegítve az ország gondjainak megoldását a maguk szintjén.A küldöttértekezlet ismét Hagyó Árpádot választotta meg a pártbizottság titkárának. A pártbizottság tagjai: Hagyó Árpád bányamérő technikus, pb-titkár (41 éves), Sós Emil 
István művezető (38), Harsányt Lajos geológiai vezető (48), Tukacs János személyzeti vezető (50), Bor
bély Attila gépészeti vezető (41), Bukovics László csatlós (27), Dajnoki János vájár (31), Farsang Lajos aknász (35), Gönczör Zol
tán aknász (30), Kocsor 
Ferenc igazgató (52), Glass 
Zoltán munkásellátási előadó (43), Lakatos Zoltán KISZ-biz. titkár (diszpécser (31), Kukái András szb-titkár, bányamérő technikus (51), Somogyi Lajos vájár (31), Ott Csaba vájár (30 éves).

SIKERES KÜLDÖTTERTEKEZLETEK!
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A megtartó erő nyomában A régit új tartalommal..,.

A Mecseki Ércbányászati Vál- ségeket keresők számára, hi- 
lalat szinte „gyűjtőhelye” az szén kis hazánk valamennyi tá- 
ország más megyéiből érkező jának embere és valamennyi 
új munkahelyet, munkalehető- társadalmi rétegének képvise-

Bányásznapi felajánlás

A IV. sz. bányaüzem mozdonyszerelő brigádja, az 
Auróra ifjúsági brigád a 38. bányásznap tiszteletére 
felajánlotta, hogy egy teljesen roncs állapotban lévő 
mozdonyt — ARP—2M — társadalmi munkában üzem
képes állapotba hozza. Felajánlásuknak megfelelően 
közel 100 óra társadalmi munkaóra alatt mintegy 20 
ezer forint értékű munkát végezve, a mozdonyt átad
ták a termelésnek. Baranyák Sándor brigádja a mun
kát munkaidőn túl végezte el. W. L.

Fotó: Pirák Z.

lője dolgozott, vagy dolgozik az 
urábányánál. Pedig közismert 
az a tény, hogy a bánya ne
héz és egészségtelen munka
hely. De az is köztudott, hogy 
sok külszíni munkahelyen 
ugyanannyit, vagy még többet 
lehet keresni, mint a bányák
nál. Bár ez nem mindenhol jel
lemző.

Akkor hát miért jött a IV. 
sz. bányaüzembe Bocskai Ist
ván, a IV. körlet egyik csillé
se és Müller Lajos operátor?

— Én Kisváradról jöttem — 
kezdte a beszélgetést Bocskai 
István. — Otthon, a kisváradj 
Füszértnél dolgoztam, mint áru
kihordó. Ebben a munkakörben 
nagyon keveset fizettek. Ügy 
4—5000 forint között. Márpedig 
ebből a pénzből a mai viszo
nyok és árak mellett igen ne
héz a megélhetés. Ráadásul 
elég nehéz fizikai munkát kel
lett végezni. A környezetem
ben akadtak olyanok, akik itt 
dolgoztak a bányánál és tőlük 
sok jót, illetve rosszat hallot
tam. Ügy gondoltam, hogy én 
is megpróbálom és beadtam a 
felmondást. így kerültem Pécs
re. Jelenleg munkásszállón la
kom, de ha lehetséges, akkor 
itt szeretnék letelepedni és csa
ládot alapítani, összegezve az 
egészet, tulajdonképpen a több 
pénz hozott a bányához, de 
nem utolsó szempont a lakás- 
hozjutás lehetősége sem.

— Én nem régen végeztem 
el a mezőgazdasági szakközép- 
iskolát — mondta Müller La
jos operátor. — Mivel nem a 
szakmámban akartam dolgozni, 
így elmehettem volna sofőrnek. 
De hát nekem nagyon fontos 
a munkaidőbeosztás, ezért ez 
nem jött össze. Ráadásul nem 
is volt olyan jólfizető állás, 
így az ismerőseim javasolták a 
IV. sz. bányaüzemet, ahol a 
pénz is tűrhető és a munka
idő is megfelelő. Addig, amíg 
egyedül élek, elég lesz a fize
tés, hogy azután mi lesz, az a 
jövő titka. Majd meglátom a 
továbbiakat, hiszen a katona
időmet is le kell közben tölte
nem — mondta végezetül Mül
ler Lajos.

ifj. Varga Győző

Az önjáró technika ma már nélkülözhetetlen a bányaművelésben. Felvételünk a 
IV. sz. bányaüzemben készült. Csöndör László felvétele

Bányász Szolgálati Érdemérem gyémánt II. fokozat

— Ez a brigád évekig küzdött az elismertségért — mondta Glück Tibor, a IV. sz. bányaüzem 34-es Váci Mihály ifjúsági szocialista brigádjának vezetője —, hiszen mikor megjelentek a GHH-k a bányában is, velük kellett együtt élni, az emberek inkább tehernek, mint segítségnek érezték. Az is igaz, hogy az első időben még nem tanultuk meg a gépek minden csín- ját-bínját, nem mindig ment gördülékenyen a munka. A gépkezelőket nem is tekintették igazi bányásznak.A mai brigád — 13 fő — a IV. sz. bányaüzem III. körletében ma már teljesen elfogadott' és a szint élete elképzelhetetlen nélkülük,

hiszen az anyagok szállításától a termelvény kiszállításán keresztül, a vágatok takarításáig mindent a brigád végez.
— Milyen a brigád arcu

lata ma?
— Az eredeti GHH brigádból talán hírmondó sincs, mert igaz, hogy anyagilag megbecsültek vagyunk, de mindennapos rázkódás a gépek nyergében, a nagy meleg és por hamar elnyű- vik az embert. Mindenki fiatal és rendelkezik több szakmával is, ami alkalmassá teszi erre a munkára. Ami mégis valami speciális arculatot jelent, az a brigádmozgalomban vállalt tevékenység. 1986-ban a brigád kezdeményezésére meg

alakult a vállalati Váci Mihály brigádok klubja, ami néhány hullámvölgy ellenére is működik.
— Szerinted miért fontos 

ez?— Gyakran hallok arról, hogy a brigádmozgalom válságban van, ami igaz is, kell keresni azokat a formákat, ami a régit új tartalommal tölti meg. Az ilyen jellegű klubok kialakulása szerintünk az egyik lehetséges formája a megújulásnak, hiszen itt a szabadidő, a szórakozás és az önképzés együtt valósulhat meg, annyiban amennyiben képesek vagyunk értelmes programokat csinálni önmagunknak.
Wesztl László

Hertelendi Kázmér
Ezt a kitüntetést, azt hiszem 

nem túlzók, csak kivételes em
berek kaphatják. A 35 éves 
föld alatti szolgálati időhöz két 
dolog mindenképpen szükséges 
a szakma, a bányászat szerete- 
te, valamint átlagon felüli fi
zikai-pszichikai teherbíróképes
ségű szervezet. Egészsége né
mileg megkopott ugyan, de a 
bányászat iránt érzett elköte
lezettsége semmit sem válto
zott a hosszú évek, évtizedek 
során. Hertelendi Kázmérnak, 
az V. sz. bányaüzem idén nyug
díjba vonult anyag- és bér
gazdálkodójának. Először a kez
detekről kérdezem a szikár, 
halkszavú egykori körletveze
tőt.

— Hogyan kerültél kapcso
latba a bányászattal?
— Véletlenül. Mágocson szü

lettem, édesapám lakatosmester 
volt, munkáját már gyermek
koromban érdeklődéssel figyel
tem. Kézenfekvő volt tehát, 
hogy az általános iskola elvég
zése után a pécsi fémipari tech
nikumba jelentkeztem. A fel
vételin kiderült, hogy a 120 le
hetséges helyre körülbelül 660- 
an jelentkeztek, a bányaipari 
80 helyére viszont alig volt je
lentkező. Ekkor merész elha
tározással úgy döntöttem, hogy 
az utóbbira jelentkezem. A fel
vételin megfeleltem. Mindez 
1940-ben volt, a felszabadulás 
után újjászervezett bányaipari 
technikum első végzős évfolya
mában, 1953-ban végeztem.

— Hol volt az első munka
helyed?
— A Nagymányoki Szénbá

nya Vállalat (akkor még ilyen 
is volt) mázai bányaüzemében 
kezdtem, mint bányamérő. Az 
itt eltöltött közel nyolc év 
alatt végig bányamérő voltam, 
de kis üzem lévén rövidebb- 
hosszabb ideig többféle megbí
zást is kaptam, voltam aknász, 
robbantómester, felvigyázó, ami
re éppen szükség volt. Később 
az összevonáskor a komlói 
széntröszthöz kerültem.

— Mikor kerültél át az urán
hoz, hogyan folytattad?
— 1961 márciusában kerültem

a II. sz. bányaüzemhez, Bako
nyára. Aknászként kezdtem, 
voltam normás, körletvezető
helyettes, ismét normás, majd 
körletvezető. A hatvanas évek

a „hőskor” volt itt, emberpró
báló idők voltak. Ennek elle
nére erre az időszakra emlék
szem vissza legszívesebben, 
amikor a „sűrűjében” voltam. 
Közben szilikózist és gerinc
sérvet kaptam, ekkor kerültem 
a nyugdíj előtti beosztásba.

— Munkádon kívül, úgy tu
dom, a mozgalomban is részt 
vettél?
— A pártba 1967-ben léptem 

be, rövid idő múlva pártcso- 
portbizalmi, majd 1975-ben alap
szervezeti vezetőségi tag, szer
vezőtitkár lettem. A szakszer
vezetben egy cikluson keresz
tül szakszervezeti tanácstag 
voltam. Tagja vagyok az 
OMBKE-nek is.

— Hosszú bányász pályafutá
sod során milyen elismeré
sekben részesültél?
— Megkaptam a Bányász 

Szolgálati Érdemérem bronz,

Hegyi Gusztáv és Pethő László segédvájárok, valamint Dömötör Mihály csapatve
zető (jobbról) biztosítás közben. Csöndör László felvétele

ezüst, arany, gyémánt I. foko
zatát, a Kiváló bányász mi
niszteri kitüntetést, többször 
voltam Kiváló dolgozó. Ügy ér
zem, munkámat mindenkori fő
nökeim a lehetőségekhez ké
pest anyagilag is megbecsülték.

— A munka után, illetve je
lenleg nyugdíjasként mivel 
foglalkozol a legszívesebben? 
— Időmet legszívesebben a 

családommal töltöm. Két fiam 
közül az idősebb folytatja a 
szakmát, aknász az V. sz. bá
nyaüzemben. A kisebbik tavaly 
végzett koliómérnökként. A leg
nagyobb örömöm a másfél éves 
és az egyhónapos unokám. Ha 
jó idő van, főleg nyáron, a 
mohácsi horgásztanyámon ke
resek kikapcsolódást, azon kí
vül van itt Pécsen egy kis sző
lőm, ott is szívesen dolgozga
tok.

Hideg József

Versenyben az idővel
tizenhármasokAlighogy túlérünk az aknarendezőn, a vágat egyszer csak sötétbe borul. Ki- húnynak a távoli fények, a hatalmas ventillátor sivítá- sa is elcsendesedik. Kilenc múlt tíz perccel, így aztán az áramszünet a legrosz- szabbkor jött. A legtöbb csapat ugyanis ilyenkor éppen szállít és hát a szkré- pereket villanymotor hajtja.Itt, a III. sz. bányaüzem 12. szintjén jórészt az V-ös körlet csapatai dolgoznak, de innen töltik a csillékbe

a vibrogaratból a GHH-k által a döntőkbe zúdított ércet is.A vaslétrákon felkapaszkodva, a hosszú főgurítón haladunk tovább, majd egy elágazásnál balra fordulunk. Ez a kamra is koromsötét, de valahonnan messziről már kopácsolás haitik. A harmadik szkréperrel szemben egy szabadszéli kamrában már ácsolnak a 13-as csapat tagjai.— Éppen végeztünk a szállítással, mire elment az áram — újságolja Dömötör 
Mihály csapatvezető. — De most már bízom benne, hogy műszak végén tudunk robbantani.

— Nem lehet könnyű itt 
ciklust csinálni.— Bizony sok időt elvisz a szállítás. Csak a főgurító 80 méter hosszú és hát ugye három szkréperrel kihúzatni az anyagot, az időbe telik. Ezt figyelembe veszik a szakmánynál, de így is és mindig versenyt futunk az idővel.

— Mások ilyen munkahe
lyen tele volnának panasz- 
szal.— Mit segít az? — vélekedik a csapatvezető. — Igaz, dolgoztunk már jobb helyen is, és amíg ezt a néhány fejtési kamrát ki nem hajtottuk, kilógott a nyelvünk, mire a fémtámo- kat felcipeltük ide, de most már nincs ilyen gond, mert tudunk rabolni.

Hegyi Gusztáv és Pethő 
László segédvájárok egyet

értőén bólogatnak, majd szóba kerül, hogy jópár éve együtt vannak már. Tavalyi munkájukkal elnyerték a Vállalat kiváló ifjúsági brigádja címet, ám most sem lesz okuk szégyenkezni, mert jelenleg is 110 százalék körüli a teljesítményük. Péntek lévén, ma ket- ten közülük visszajönnek az éjszakai műszakra. Mondják, két—három túlműsza- kot érdemes vállalni, de többet nem. Az adó miatt...— Most már káromkodni kéne valakinek — mondja egyikük.
— Miért?— Hogy visszajöjjön az áram, mert ha nem működik a ventillátor, a fúrógép elejét sem fogjuk látni a párától, nem hogy a végét.És már indulnak is visz- sza a vájvégre, hogy a még hiányzó két ácsolatot a helyére tegyék.Visszafelé, valahol félúton villanyszerelőkkel találkozunk a főszállító vágatban.— Nem tudják kinél van az áram? — kérdi őket tréfálkozva Romsics Róbert főaknász.— A 10. szinten a villanyszerelő, ő tette el — mondják komolykodva, majd elmagyarázzák, mi okozta az üzemzavart.Mire a lakatosműhelyhez érünk, már égnek a lámpák és a ventillátor is sivít már rendesen ...

N. G.
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A bizalmi testületi 
ülésről jelentjük
'JFolytatás az 1. oldalról) nagy vívmány, csak éppen mire hosszas előkészítést követően végre törvényerő- Vetí5en Óvári György, a re emelkedett, megvaltoz ^SiámVizsgáló bizottság el- tak a körülmények és ,a íjíiki,'! röviden tájékoztatta mellett, hogy nem ösztönöz íjtÁdstü^etet a szakszervezc- a dolgozok munkaerejének ti’’'pé.hy;ei«;köz^c felhaszná- hasznosítására, még nátrá- lfiSn'nak'.’ tapasztalatairól, nyokkal is jár, mint példá íjijfjd kezdetét vette a vita. ul: ha nem vállal munkát 

berki bajos, az Ércdúsí- nem kaphat családi pótlé tó üzeni dolgozója, jelszó- kot.lálásában elsősorban az v'orju László, a vállalat üdültetés gohdjalval foglal- , KISZ titkára a szocialista kozott. Szólt arról, hogy az munkaverseny-mozgalom emberek körében nagyon megújítását sürgette. Kiközkedvelt a vállalat mind- emelte a képzés, tovább két balatoni üdülője, ám a képzés szerepet és szólt < növekvő .árak miatt ma • második szakma megszer- már egyre kevesebb 4 je- zésének fontosságáról. Biz- lentkező. A külföldi csere- tositotta a testületet arról, üdültetés is jóval drágább hogy a fiatalok mindent ellett a ÍIALÉV áremelése követnek azért, hogy válla miatt, így lehetőséget ;kel- latunk célkitűzései valóra lene biztosítani arra, hogy váljanak.dolgozóink más. olcsóbb Nagy Gyula, a Kutató közlekedési eszközzel is fejlesztő üzemből — csat utazhassanak. Gondot okoz lakozva több előtte szóló az is, hogy a SZOT üdülő- hoz —, elmondta, hogy ná- jegyek csak nagyon későn luk is sokan igénylik szakjutnak el az alapszerveze- szervezeti taggyűlések tar- tekhez. tását. Ez részben javítaná
Koch László szemlélete- az információs munka hasén ecsetelte a Kutató- tékonyságát, másrészt több mélyfúró üzem rendkívül teret adna az alulról jövő nehéz helyzetét, és szólt kezdeményezéseknek, arról a már-már tarthatat- Kovács István, vállalatán állapotról, amit a bi- latunk pártbizottságának zonytalanság teremt az em- titkára azt hangsúlyozta, berek körében. Több száz hogy ebben a problémák ember él . kétségek között kai terhelt, gondokkal telí- és nem tudja, meddig lesz tett időszakban még a ko- még szükség a munkájára, rabbinál is egységesebb 
Lantos Pál a Szolgáltató cselekvésre van szükség, üzemi taggyűlések tapasz- Vitatkozni lehet, sőt kell is, talatait összegezve a kül- de gondjainkat csak tettek- . színi dolgozók nagyobb kel tudjuk megoldani. Az anyagi megbecsülésének nem vezet semmi jóra szükségességét emeite ki. aput sajnos ma nagyon sok Elmondta, hogy az üzemi területen tapasztalunk —, kollektívából nagyon sokan hogy egyesek a demokrácia — igazodva a többi üzem jelszavát a zászlajukra tűz- igényeihez r~, a hétvégeken ve, parttalan vitákat pro- túlműszakokat is teljesíte- vokálnak olyan dolgokról, nek, ám a túlórapótlék amihez jószerivel nem is nem eléggé ösztönző. Az értenek. Ez csak anarchiá- üdüléssel kapcsolatban az hoz vezethet.az emberek véleménye, ha- Mészáros István általá- tovább emelik a térítési nos vezérigazgató-helyettes díjakat, sokak számára a balatonfüredi üdülővel már nem lesz elérhető, kapcsolatban elmondta, mi- hogy szakszervezeti béuta- vei a szívkórház idén mállóval nyaraljanak. nem bérli az épületet, a
Misota Lajos (Ércdúsító l'énntartási költségek a ko- üzem), egyebek között ar- rábbiak háromszorosára ról szólt, hogy az emberek növekedtek. Az anyagi le- többsége megérti, elfogad- hetőségeink szűkösek és ja,: hogy adózni kell és nem nincs is pénz az üdülő fel- is az adótörvénnyel van újítására. Az üdülő meg- gond. hanem’ azokkal a ren- felelő hasznosításáról tár- delkezésekkel, amelyek az gyalások folynak, de sürget adóelőleg-számítást és -fi- az idő, és hamarosan dön- zetést szabályozzák. teni kell, mi legyen az
Vincze Ferenc arról szá- épület sorsa.molt be, milyen eszközök- A vitában részt vett és kel sikerült eredményeseb- felszólalt Szalui András, a bé tenni az V. sz. bánya- BDSZ osztályvezető helyet- üzemben az agitációs és tese is. Méltatta azt az propaganda munkát. Az egységes politikus és min- Üzemi demokráciával kap- den hozzászólásból kicsengő csplatban azt hangsúlyozta, tenniakarást, amely a szak- hogy a nyitottság, a nyílj- szervezeti munka megúju- ság csak akkor , ér valamit, lását szolgálja, és áthatotta ha őszinteséggel párosul. ezt a mai tanácskozást is.
Hering Ferenc (Központ) Végezetül a testület egy- a bérpoltika és a szociálpo- hangúlag elfogadta a titká- litika kérdéséről szólva azt ri beszámolót és egyetértett fejtegette, hogy a kettőt avval is, hogy az előzete- külön kell választani, sen kézhez kapott két írá- Ugyanakkor utalt arra, sós jelentést (mely a vszb- hogy nem lenne ma olyan nek a bérpolitika reformjá- gond a lakáshelyzet, ha a val összefüggő szakszerve- bérek együtt emelkedtek zeti elképzelésekről, illetve volna a lakásárakkal. a magyar szakszervezetekGábor Szabolcs, az V. sz. tevékenységéről, megújítá- bányaüzemből behatóan sáról szóló állásfoglalást foglalkozott a bányászati tartalmazták), az eredeti keresetkiegészítésben része- formában továbbítják a sülök problémáival. A kor- BDSZ-nek.látozott idejű foglalkoztatás Nógrádi Gábor

> A titkái'i beszámolót kö

A szakszervezeti élet hírei
„Na és az uránbányászok?" A MÉV Egészségügyi Szolgá- 

címmel szeptember 15-én az tatának dolgozóival szeptember
MTV Üj reflektor magazin cí
mű műsorában a bányásznapot 
megelőző eseményekről és 
gondjaikról nyilatkoztak dolgo
zóink.

29-én a „Szakszervezeti nap" 
rendezvénysorozat keretében 
találkoztak a vszb munkatár
sai.

dr. Roiszné

Elismerés a Harmadik Színháznak

Képünkön a Harmadik Színház Csirkefej című drá
májának egyik jelenetében Görög László és Szebeni 
János látható. Tóth László felvétele

emrégiben hírül adtuk, hogy az Eötvös alapítvány kuratóriuma a Harmadik Színház tevékenységét 100 ezer forint adományozásával ismerte el. Ez ugyan csaknem a legmagasabb összeg, am:l művészek, alkotóközösségek pályázat útján elnyerhetnek, Vincze János, a-Ságvári Endre Művelődési Ház igazgatója mégsem erre a legbüszkébb.— Az elismerés erkölcsiértéke sokkal többet jelent számunkra, mint az említett pénzösszeg, bár a mai rendkívül nehéz gazdasági helyzetben természetesen minden egyes fillért nagyon megbecsülünk. Míg tavaly művészeti együtteseink és szakcsoportjaink a különböző pályázatokon hozzávetőlegesen 300 ezer forint dl- rneretes, itt a művelődési művelődési ház dolgozóiig jat nyertek, addig idén ez j1^z)3an tartotta előadásait —, akik szinte ellenszolgál- a bevetel mar megközelíti a p^csi Nemzeti Színház tatás nélkül magasan kva- az egymilliót. kamaraszínháza. Tehát „ide- lit'ikált szellemi munkát vé-
— Nyitott Színpad, Har- szokott” a színházszerető geznek az előadások sikeré- 

madik Színház. Sokakban közönség. Másrészt a PNSZ ért.
kicsit keveredik a két do- három évvel ezelőtt nem — Nyilván nehéz dolog 
log, talán éppen azért, mert tűzött gyermekdarabot a egg-egy előadást leegyeztet- 
mindkettőről a Ságvári jut műsorára. Mi éppen azzal
az emberek eszébe. a céllal állítottunk színre— Ennek van némi alap- egy mesejátékot, hogy ezt ja, hiszen mindkettő a mű- a hiányt pótoljuk. Így kez- velődési ház égisze alajt dődött.működik. A kettő .azonban — Ma már nemcsak gye- mondanunk,mégsem ugyanaz. A Nyi- rekdarabokat játszanak, — Milyen darabokkal bő- tott Színpad egy hosszú idő Ilyen nehéz gazdasági hely- vül a közeljövőben a Har- óta eredményesen működő, zetben, amikor a kultúrára, madik Színház repertoárja? országos, hírnevet elért ama- a művelődésre oly kevés — Még ebben a szezontőr együttes, míg a Harma- pénz jut, miként volt ké- ban szeretnénk színre vin- dik Színház valami más. pes a Harma-dik Színház ni egy szovjet szerző, Érd

ni, hiszen a hivatásosoknak 
más irányú kötelezettségei 
is vannak.— Így igaz. Sok meghívást kellett már ezért le-

A KISZ- 
bizottság' 
üléséről
jelentjük

A KISZ MÉV Bizottsága 1983. 
szeptember 8-i ülésén a Kuta
tó-mélyfúró üzem közvetlen irá
ny itású KlSZ-alapszervezetét 
számoltatta be eddig végzett 
munkájáról a politikai cselek
vési program tükrében. Vojtek 
Aurél, az alapszervezet titkára 
válaszolt a kérdésekre, felvá
zolta az üzem speciális .helyze
tét és kiemelte, hogy a szét
szórt munkahelyek nehezítik a 
mozgalmi tevékenységet. Tir- 
kala Ferenc iizemigaz.gató tá
jékoztatta a testületet az üzem 
helyzetéről, a fiatalok lehetősé
geiről, u KISZ-nlapszervezet 
üzemben betöltött szerepéről, 
feladatairól.

Hangsúlyozta, hogy az üzem
vezetés fogadóképes a vállalko
zások. esetleges új .munkafor
mák bevezetése iránt. Ezlrányú 
törekvéseik egyeznek az ulap- 
szervezet, a fiatalok érdekeivel, 
elképzeléseivel és számítanak a 
fiatal értelmiségiek aktiv köz
reműködésére. Kiemelte, hogy 
az alapszervezet mind több 
tagját he kell vonni az aktiv 
mozgalmi munkába.

A testület a beszámolót a ki
egészítésekkel együtt elfogadta.

A második napirendben az 
1988. évi gyermek- és felnőtt 
üdültetés tapasztalatairól beter
jesztett írásos anyag került 
megvitatásra. összegezésként 
elmondható, hogy a 400 gyer
mek és 40 felnőtt — különböző 
helyeken történt — üdültetését, 
a KISZ MÉV, Bizottsága a vál
lalati szakszervezeti bizottság
gal közösen sikeresen lebonyo
lította. KeméljUk, a feltételek 
— az idei évhez hasonlóan — 
a jövőben is adottak lesznek, 
ez garanciája lehet a zökkenő
mentes lebonyolításnak.

A , következőkben propagan
dista kitüntetési javaslatokat 
fogadott el a testület és tájé
koztatót hallgatott meg az 
előttünk álló feladatokról.

Várnagy, FerencMás már csak azért is, mert megállni a saját lábán? man: Az öngyilkos címűsgy-egy produkcióra híva- — Ezen valóban sokan darabját és tervezzük — tásos színészeket is szer- csodálkoznak, pedig a kép- valószínűleg csak jövőre — ződtetünk. De ennél is töb- let egyszerű — magyarázza Spiró György: Ahogy tesz- oet mond az, hogy hogyan Vincze János. — Egyrészt szűk énekbemutatóját — is miért hoztuk létre. adott egy apparátus —- a mondotta végezetül Vincze— Annak idején, mint is- Nyitott Színpad tagjaitól a János. N. G.

A KISZ-élet hírei

szórakozzunk^
A Ságvári Endre
Művelődési Ház 
októberi programjából

3- án: A XII. sz. banyaüzem 
xártaggyülése.

4- én: Pandúr József festmé
nyeiből nyílik kiállítás a mű
velődési ház galériájában. A 
árlat október 28-ig tekinthető

meg.
5- en: Német nyelvtanfolyam 

ndul a Ságváriban kezdő, kö- 
•éphiiladó és haladó szinten.
ezeti: Bartos Tibor. A tanfo- 

yam időtartama 2x4 hónap, 
részvételi díj négy hónapra 
,250 forint. Beiratkozás októ
ber 5-én, szerdán 17.0‘J órakor.

7- én: Gépi hímző tanfolyam 
ndul. Csak a beiratkozás lesz

fent említett pénteki napon, 
az órákat a továbbiakban min

iden héten kedden tartjuk. Rész- 
,'ételi díj: 500 forint (vállalati 
loigozóknak 100 forint kedvez- 
nény).

-én: A Központi KISZ ün- 
iepi taggyűlése.

ló-én és 13-án 19.00 órakor: 
Újból játsza a Harmadik Szín
ház Spiró György: Csirkefej ci- 
pű drámáját.

14- én 19.00 órakor: Kord: 
yorgy és Balázs Klári műso

ra.
Ságvári Mozi

:-án: Feltámadt a Vadnyugat 
(USA film).

9-én: A menyasszony gyönyö- 
ű volt (magyar film).
15- én: Tiszta Amerika (má- 

;yar film).
lb-án Kernek a Sasfészekben 

1.—II. (angol film).
Az ti .adások 10.00 és 18.00 

órakor kezdődnek.
Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
októberi programjából

4-én és ll-én 10.30 és 18.30 
órakor: Videofilmek vetítése az 
uiláiian.

4- én 19.00 órakor: Komár 
László koncertje. Közreműkö
dik a Mambo Combo együttes. 
Belépő: 90. 100 és 110 forint.
egyek elővételben a Filharmó

niánál és az ANK művelődési 
ház információjában válthatók.

5- én és 12-én 14.00 órakor: 
Játszóház.

C-án és 13-án 18.00 órakor: 
Diseó.

8- án 20.00 órakor: Candy bu
li.

A bányásznap ’88 
tombola nyertesei

Gyermek hátizsák: Dékány mélyfúró üzem): Felnőtt háti- 
Eászlóné (Kutató-fejlesztő zsák: Faragó István (tanuló);
üzem); Gö-korcsolya: Borbély Napozómatrac: Bugyik Jánosné 
Sándor (Mecseki Szénbányák); (Anyag- és áruforgalmi főosz- 
Expander: Antal László (III. tály); Szánkó: Varga Zoltán 
bányaüzem); Horgászbot: Függ (tanuló); Üszódeszka: Kállai 
Józsefné (III. sz. bányaüzem); Mihály (Anyag- és áruforgalmi 
Focilabda: Veresek Jenő (V. sz. főosztály); Asztali foci: Hege- 
bányaüzem); Velence nyugágy: düs László (V. sz. bányaüzem); 
Gábor Szabolcs (V. sz. bánya- Spirolett szék: Vilcsek József 
üzem); polifon napozószivacs: (V. sz. bányaüzem); Kemping- 
Faragó Imre (Ságvári Művelő- kerékpár: Német Csaba (IV. 
désl Ház); Polifon matrac: sz. bányaüzem);Kerti hintaágy: 
Krajczár Ferencné (Központ); Csongrádi Ferencné (V. sz. bá- 
Ilálózsák: Bene Jánosné (Me- nyaüzem) ;Sátor: Móricz Lajos- 
cseki Szénbányák); Pingpong- né (Piac és Vásárcsarnok Felü- 
ütő plusz labda: Török István gyelőség).
(tauulő); Teniszütő: Egédi Ag- A db^tjgy
nes (tanuló); Junior teniszütő: sorsolásra.
Heresznyei Zsuzsa (Kutató- D. A.

Hírek a lIl. sz. bányaüzemből
A MÉV természetjáró szak- dálkodás és energia felhaszná-’ 

osztálya október 8-án, szómba- e*a**s‘r h,a;
ton a következő útvonalon bo- lr,lg a díjak átadására az 1989. 
nyolítja le a túrát: Máza- évi FIN ünnepségeken kerül 
szászvár—Kisújbánya—Püspök-
szentlászló—Hosszúhetény. A 
táv 20 kilométer. Találkozás a 
pécsi autóbuszállomáson a

sor.
A

A MÉV' természetjáró szak
osztálya szeptember 10-én a 
Pécsi-tó Kupa túraverseny fel

szekszárdi (Mázaszászváron ál) nőtt „A” k.uegóriájában har
madik és hetedik helyezést,járatnál, a Il-es kocsiállomás

nál 8.45 órakor. Visszaérkezés 
17.00 óra körül. E túrára is 
várja az érdeklődőket — akár 
családosán is — a szakosztály 
vezetősége.

A
A KISZ III, sz. bányaüzemi 

Bizottsága és az üzem vezető- rendevMt 
sége pályázatot hirdetett az
üzem munkaszervezés ét, ered
ményesebb munkává ‘zését se
gítő módszerek kidolgozására, 
melyen részt vehet az üzeni sadalmi szervek tisztségviselői 
valamennyi dolgozója, egyéni részére. Témája: Az 1983. évi 
es kohektív pályázattal egy- t ,. , , . , x□ránt. termelési eredmények, tovább?

. . 4 . . .. ... . x feladatok, lehetőségek. ElőadókA javasolt témakörök a kö- •
vetkezők: robbantástechnológia, voltak: Benkovics István uzem- 
üzemi teljesítmény, üzemi és igazgató és Varga Mihály mű- 
részlegszlntü létszámaazdálko- vezérigazgató-helyettes,
das, munkaidőalap kihasznált
ság, klimatizáció, költséggaz- F. J.

míg szeptember 17-én, a Ten- 
kes Kupa túraversenyen első 
helyezést ért el.

A III. sz. bányaüzem szep
tember 10-én a MÉV Központ 
nagytermében műszaki konfe
renciával egybekötött fórumot 

i műszaki állományú 
dolgozók, robbantómesterek, 
csapatvezetők, szocialista bri
gádvezetők és a politikai-tár-

OKTÓBER 7—8—9-én a Szol
gáltató üzem KISZ-bizottsága 
házi vezetőképző tábort szervez 
Mohácson. ♦

OKTÓBER hónapban kerül
nek lebonyolításra az üzemi 
vájárvetélkedők a III., IV. és 
V. sz. bányaüzemben. Jelent
kezni az üzemi KlSZ-bizottsú- 
gok titkárainál lehet.*

OKTÓBER 20-án KISZ MÉV 
Bizottsági ülés lesz. Helye: 
MÉV Központ, 201-es terem, 15 
óra. Napirendek: 1. Javaslat a 
KISZ KB Kiváló KlSZ-szerve- 
zet Zászló pályázatainak elbí
rálási rendszerére; 2. A letele
pedési segély odaítélési szem
pontsorának felülvizsgálata; 3. 
Különfélék. *

OKTÓBER 27—30-ig kirándu
lást szervez a KISZ MEV Bi
zottság. Ütvonal: Pécs—Hegyes- 
halom-r-Bées—Pozsony—Pécs.

Megkérdeztük
MIKOR OLDÓDNAK MEG 
AZ ÜZEMEINK KÖRNYÉKÉN 
LÉVŐ KÖZSÉGEK 
TELEFONPROBLÉMAI?

A kérdésre Töllösy Péter, a 
Posta műszaki igazgatóhelyet
tese válaszolt:

— Már több céggel tárgyal
tunk az ellátatlan helységek 
távközlési berendezéssel — nem 
telefon, hanem URH — való 
ellátásáról, de sajnos eddig 
eredménytelenül, mert az a 
vállalat, akiben bíztunk, tech
nikai okokra hivatkozva vissza
vonta ajánlatát. E hónap 2-án 
egy újabb céggel tárgyaltunk 
ez ügvben, sajnos ismét siker
telenül, mivel nekik sokkal na
gyobb szériák legyártása gaz
daságos, mint amennyire ne
künk szükségünk van. Hízunk 
abban, hogy előbb-utóbb meg
találjuk a megoldást Kóvágó- 
töttös URH-val történő ellátá
sára. A cserkúti probléma vi
szont még ebben az évben meg
oldódik. hagyományos módón, 
telefonvonal kiépítésével.

Felhívás!
A Fiatal Értelmiségiek 

Klubja (FÉK) következő 
ülését 1988. október 3-án 
15.00 órakor tartja a MÉV 
szállő magyaros termében. 
Téma: A nyelvi labor
beindításával kapcsolatos 
feladatok. Minden érdek
lődőt szeretettel várunk.
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Tanulságos
balesetek

1. Viszugyel István csatlós a 
6/7-es sikló rendezőjén tele csil
léket lmzatott vitlával Baricz 
Dénes íőcsatlóssal. Viszugyel a 
húzatókútelet a 14. csillére 
akasztotta. Baricz Dénes főcsat
lós a villát eközben működés
be hozta és jelzés figyelmez
tetés nélkül a szerelvényt elin
dította.

Viszugyel István mindkét lá
ba a kőiéi és a csille közé szo
rult és zúzódásokat szenvedett. 
Baricz Dénes megszegte a 
MÉV szabályzat 3.4.2. pontját, 
mely kimondja: „a szállítógé
pet csak az indítójelzés vissza
adása után szabad megindíta
ni.”

2. Bakó Ferenc vájár az V. 
szint 25. kerülövágatában bá
nyabiztosító TH-elemtöl szen
vedett sérülést oly módon, hogy 
a TH-kat egy bányavasúti csil
le peremére rakták fel. A csil
le, tolás közben az egy úgyne
vezett nyolcas váltóhoz ért, 
ahol a kerekek elakadása mi
att a TH-elemek megcsúsztak 
és az egyik a dolgozó lábfejé
re esett, amelyen zúzódást oko
zott. Bakó Ferenc megszegte a 
MEV szabályzat 3.4.2.5. pontját, 
amely kimondja: „hosszú anya
got csak pályakocsin szabad 
szállítani”.

3. Farsang Csaba csillés a ra
kodógépes szállítás közben a 
bányacsillék összekapcsolását 
végezte oly módon, hogy a 
mozgó csillék közé szorult 
mindkét lába, törzse, amelye
ken zúzott sérülést szenvedett. 
Farsang Csaba megszegte a 
MÉV szabályzat 3.2.1. pontját, 
amely kimondja: „TILOS a 
csilléket közéjük állva széttol
ni, vagy azokat összehúzni!”

Fulmer Zoltán

Készül a nyelvi tábor

A vállalat eredeti elképzelései szerint szeptember 1-jén kívánta beindítani a mun
kásszálló C épületének 4. emeletén kialakított nyelvi laboratóriumot. A munkála
tok elhúzódása miatt erre nem került sor, s ugyanígy elcsúszott a bányásznapi 
átadás is. Szeptember közepén — lapunk zártakor — még javában tartottak a 
munkálatok. Felvételünkön a Találmányfejlesztö, Hang-, Elektro- és Számítástech
nikai Gazdasági Munkaközösség szakemberei az audiovizuális technika szerelését 
végzik. Csöndör László felvétele

Gyalogosan...
Valószínűleg az a töretlen optimizmusom ludas 

abban, hogy minden súlyos gazdasági gond, pénz
ügyi nehézség ellenére — ha spórolásról van szó — 
skót viccek jutnak eszembe.

Különösen a szívemhez nőtt a skót kisfiú „tragé
diája”, amikor is büszkén újságolja az apjának, meg
spórolt két pennyt avval, hogy az iskolától hazáig a 
villamos mellett futott. A várt dicséret helyett azon
ban két hatalmas pofont kapott.

— Egy fontot is megspórolhattál volna, ha egy 
taxi mellett futsz! — förmedt rá az apja.

A viccet félretéve a skót számára örök tanulság 
lehet, hogy a gyereke nem lenne ilyen „pazarló”, ha 
volna miből takarékoskodnia.

Persze a nincs nagy úr, a szegénység pedig gyak
ran éppen a takarékosság ádáz ellensége.

Itt van például a közvilágítás kérdése. A villa
mos energia árának változásai nemcsak bennünket 
— hűtő- és mosógéptulajdonosokat — érintett pénz
tárcába vágóan, hanem a városi tanács költségveté
sében is tovább duzzasztotta a kiadásokat. Éppen 
ezért még a korábbinál is kevesebb pénzük maradt

fejlesztésre. Pedig léteznek olyan korszerű, nagytel
jesítményű és kisfogyasztású utcai lámpák, amelyek
kel jelentős áramdíj-megtakarítást lehetne elérni. De 
hát ugye ehhez is pénz kéne. Vajon miből? Mert, 
hogy nem a villamosenergia-megtakarításból, az most 
már krucifix.

A szegénység szülte takarékosság helyenként tra
gikomikus helyzeteket teremt. Rugalmasságra még 
akkor sem ad módot, ha netán gumiról van szó.

A III. sz. bányaüzemben hosszú évek óta használ
nak a GIIH-k kerekeihez Michelin gumikat, annál is 
inkább, mert már gyárilag is ilyenekkel szerelték fel 
az említett bányagépeket. A vállalat viszont valuta 
hiányában ma már képtelen az eredeti francia gu
mik megvásárlására, így magyarokat és szocialista 
importból származókat használnak. Szerencsére ezek 
lényegesen olcsóbbak, hozzávetőlegesen egyharmadá- 
ba kerülnek az eredetinek. A baj csak az, hogy míg 
a Michelin gumik nyolcszáz üzemórát is kibírtak, 
addig az újfajták jó, ha hatvanak Ha tehát a gu
micserékből eredő állásidőt és a szerelési költséget 
figyelmen kívül hagyjuk, akkor is ez az olcsóbb meg
oldás durván négyszer annyiba kerül, mint a drá
gább.

A végén még úgy járunk, mint a skót kisgyerek. 
Gyalogosan ... Nógrádi Gábor

Tudományos konferencia 
a MÉV közreműködésével

A szervezéssel és számi-Egy évtizedes hagyomány már, hogy kétévenként Pécs ad otthont a karbantartással, üzemfenntartással foglalkozó tudományos tanácskozásnak.Augusztus 29—39-án a PMMF előadótermében rendezte a GTE Baranya Megyei Szervezete és a főiskola, a közel 35 tudományos előadásból álló konferenciát.Mintegy 250 résztvevő ismerhette meg az üzemfenntartás legújabb eredményeit, a korszerű anyagok és alkatrészek alkalmazásának lehetőségeit, a szervezetfejlesztés kérdéseit, valamint a számítástechnika szükség- szerű alkalmazását.A tanácskozás szervezésében, előkészítésében és levezetésében a Mecseki Érc- bányászati Vállalat szakemberei jelentős szerepet vállaltak.
Kovács László és Schreck 

István — mint a GTE vezetői — mellett a Vegyigépész Szakosztály elnöke, titkára — Róka Péter és 
Pálffy Norbert hónapokon keresztül dolgozott a tematika összeállításán, a megfelelő előadói gárda kivá-'lasztásán, élenjáró gyakorilati megoldások keresésén.

Munkájukat több, az Ércdúsító üzemben dolgozó szakember segítette, míg a technikai megoldásokat a főiskola biztosította. A tanácskozás fő mondanivalóját abban fogalmazhatjuk meg, hogy a nehéz gazdasági helyzet ellenére, illetve mellett törekedni kell minden területen, így az üzemfenntartásban is a racionálisabb megoldásokra, a rendszerszemléletű gyakorlat megvalósítására, ugyanis nem kevesebbről van szó, mint a nemzeti vagyon egy negyedéről, ha csak az iparban lekötött állóeszköz értékeket vesszük számításba.
Magasfokú szervezettséggel 
a tervteljesítésért

(Folytatás az 1. oldalról)feladatokból (háromszakos csapatok, túlműszakot teljesítők, magas teljesítményt elérők, kiemelt fontosságú munkát végzők) továbbra is megfelelően ösztönözzük. Ennek keretében október elsejétől az önjáró technikával dolgozó csapatok és kiszolgáló brigádok egy

tástechnikával foglakozó szekció — melyet Róka Péter vezetett — előadásai is azt bizonyítják, a karbantartás információs rendszerének fejlesztése, majd az információk feldolgozásában a korszerű számítástechnika alkalmazása a leggyorsabban megtérülő és gazdaságos beruházás.A Szombathelytől Nyíregyházáig, különböző vállalatok képviseletében Pécsen járt résztvevők a tanácskozás aktualitását és hasznosságát méltatták és elismeréssel gratuláltak a szervezőknek és rendezőknek. Novacsck János
belső szerződés alapján dolgoznak. Ettől az érdekeltségi rendszertől a szervezettség, a gépkihasználás, magasabb fokú kiszolgálás és ezeken keresztül a termelékenység növelését várjuk. Ezt magasabb színvonalú irányítói munkával kell segíteni, miközben az alkatrészellátás felelőssége az üzemet terheli. Dolgozóink hangulatának javítása, bizalmának megnyerése nagyon fontos feladat. Ennek érdekében nyíltabb tájékoztatásra, a problémák gyorsabb megoldására van szükség. Törekednünk kell arra, hogy mindenki a legnagyobb mértékben vegye ki részét a munkából, illetve a munkakörének megfelelő beosztást lássa el. A bányászati keresetkiegészítéssel kapcsolatban elmondhatjuk, hogy az év hátralévő időszakában még nyolc-tíz főnek lesz lehetősége igénybe venni. Az 1987—88-as mérleget értékelve kitűnik, hogy a tervezett ütemet, várhatóan, nem tudjuk tartani. Költségkeretünk csak kisebb kiemelésre ad lehetőséget. Elsőbbséget a legtöbb műszakot teljesítők és az orvosi véleménnyel támogatott dolgozóink élvezhetnek.— Végezetül szeretném felhívni mégegyszer minden dolgozó figyelmét feladataink teljesítésének fontosságára, hiszen részünkről ezzel kell megalapozni a vállalat jövő évi gazdálkodását — mondotta az üzemigazgató.

Franyó József

Búcsú Balatonfüredtől

Felvételünkön Neuberger Antal okleveles bányamér
nök az Országos Bányaműszaki Főfelügyelőség elnö
ke megnyitó beszédét tartja. Erb László felvétele

Bányagépész
szeminárium
1988
on helyszín ismét Balatonfüred, igaz utoljára. Az 

ismert Horváth-ház szeptember 8—9-én adott 
otthont a bányagépész szemináriumnak. A 20. 

szeminárium egyben — túl a kerek évfordulón — az 
utolsó is volt, melyet a vállalat szervezett. Természe
tesen a bányagépész tanácskozás továbbra Is fennma. 
rád, de más bányavállalat szervezésében. E kerek „év
forduló” alkalmából kérdeztük Varga Mihály vezérigaz
gató-helyettest az idei bányagépész szemináriumról.
Egyben kértük, hogy a két évtizeden át megrendezés, 
re került tanácskozássorozatot, annak eredményeségét 
foglalja össze.— Azzal kell kezdenem — mondta a vezérigazgatóhelyettes —, hogy nagyon fontosnak tartom e tanácskozás jövőbeni folytatását. Azért, mert a bányagépész és villamos szakemberek a termelés területéről, a kutatóintézetektől. az egyetemekről itt rendszeresen kicserélhetik tapasztalataikat, s nem utolsó sorban létrejönnek a jó személyi kapcsolatok is.— A mostani bányagépész tanácskozás időszerű témával foglalkozott. A mai nehéz gazdasági körülmények között kiemekedő szerepe van a bányászat háttéripari tevékenységének, melynek színvonala ma meghatározója lehet egy bánya- vállalat eredményes gazdálkodásának. A mostani tanácskozás a háttéripar biztonsági kérdéseivel, üzemzavar elemzéssel, importkiváltási lehetőségekkel foglalkozott, sőt az értékelemzés szerepe is előtérbe került.— Vállalatunk részéről Kovács László, a gépészeti és energetikai főosztály vezetője nagy érdeklődést kiváltó előadást tartott vállalatunk bányagépgyártási tevékenységéről, amely szervesen illeszkedett a szeminárium tárgykörébe. Vállalatunk szakemberei számára is hangzottak el hasznosítható témákban előadások, mint például dr. Lábó Gábor okleveles gépészmérnök (Mecseki Szénbányák) előadása, amely a „Néhány korszerűsítési kérdés a Mecseki Szénbányák gépészeti háttértevékenységében” címet viselte. Ugyanígy említem a Borsodi Szénbányák okleveles gépészmérnökének, Üveges Jánosnak „Értékelemzés szerepe és jelentősége a Borsodi Szénbányáknál” címet viselő elő

adását, vagy Kalán Endre rendszerszervező üzemmérnök (Bányászati Technológiai Társulás) „Importkiváltás lehetőségei a bányászatban” témájú értekezését. E fenti példák a gépészeti szekció ülésszakán hangzottak el. A villamos szekció előadásai közül kiemelném például Szabó Ferenc okleveles villamosmérnök (Veszprémi Szénbányák) „Az irányítástechnikai üzem fejlesztésének és gyártmányainak ismertetése” és dr. 
Debreczeni Elemér okleve- veles bányagépészmérnök, dr. Ladányi Gábor okleveles bányagépészmérnök (Nehézipari Műszaki Egyetem) „Bányagépek helyszíni ellenőrzésének újabb eredményei mikroszámítógépes mérési adatgyűjtővel” témákban tartott előadásokat.— Ezek a szemináriumok, előadássorozatok elősegítették, hogy a bányagépész és villamos szakembereink megismerhették társvállalataink ezirányú tevékenységét. Az évek során megvalósult az úgynevezett kölcsönös segítségnyújtás, melynek haszna forintban ugyan nem mutatható ki, de kézzelfogható. Mindezeken felül nagy eredmény az is, hogy technológiáit, gépek, berendezések adaptálása is létrejött az elhangzott előadások eredményeként.— Remélem, hogy e hasznos tapasztalatcsere-sorozat tovább fog élni, mert ez is elősegíti a mai magyar bányászat talponmaradását. A vállalat vezetése nevében megköszönöm bányagépész és villamos szakembereink lelkes munkáját, amit a 20 év során a szervezés terén kifejtettek — fejezte be nyilatkozatát a vezérigazgatóhelyettes.

Veress Tamás
41
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Labdarúgás

Megtört a jég. A IV. sz. bányaüzem „A” csapata ezzel 
a góllal szerzett vezetést a Szolgáltató elleni mérkG>- 
zésen. Csöndör László felvétele

Úrja a MÉV rendezésében
Országos bányász lövészbajnokság
Egy év kihagyás (külső rendezés) után ismét a 

MÉV szakszervezeti bizottsága lesz a házigaz
dája a XII. Országos Bányász Honvédelmi Lö

vészbajnokságnak. A verseny rendezéséhez a BDSZ Is 
nagyban hozzájárul. 1987-ben Nagykanizsán került meg. 
rendezésre ez a hagyományos versenysorozat az OKGT 
rendezésében. Elsöprő sikert arattak ekkor a nagykani
zsaiak.

j Szeptember 12-/ én rangadóval « indult a Bá- " nyász Kupa vállalati kispályás labdarúgóbajnokság őszi szezonja az „A” csoportban. Az eddig élen álló Szolgáltató csapa, ta egy ideig állta ugyan a petőciek rohamait, de végül is az esélyesebb IV. üzem „A” biztosan győzött 4-2 arányban.............................................
Aszongya az illetékes...

A közelmúltban hangot adtam azon aggályom
nak, miszerint a Hunyadi út—Északi érintő út cso
mópontjában, az alagútnál a közlekedést tekintve 
nincsen minden rendben.

Rosszul tudtam. Pár hete ugyanis a Dunántúli 
Naplóban nagyrabecsült kollégám hasonló „okos
kodására” az illetékesek megnyugtató választ ad
tak. Minden rendben van — jelentették ki kate
gorikusan. Hozzátéve, a fegyelmezetlen közleke
dőkkel nincs mit kezdeni. Értjük. Ez ugyan az az 
eset, amikor a jó pszichológus úgy nyugtatja meg 
a gyermekéért aggódó szülőket, hogy közli: Rossz 
gyerek nincs, csak ideges, hülye felnőtt.

Tessék mondani, miért van az, hogy nálunk min
dig az illetékesnek, az arra érdemes szakembernek 
van igaza? Miért van az, hogy mi mindig csak utó
lag, általában nagyon későn jövünk rá dolgokra? 
Akkor, amikor már nyakig ülünk a szamócalek
várban. Nálunk mindig tévedhetetlenek az illeté
kesek, mindig hülye és fegyelmezetlen az utca em
bere? Nem hiszem. Nem, mert tudjuk, hogy ezen 
a földgolyón sokan élünk és vannak akik azt is 
jól csinálják, ami nekünk sehogyan sem jön össze. 
Apró, bosszantó dolgokra gondolok. Olyanokra, 
melyek mindennapjainkat keserítik meg, ugyan
akkor nem kevés anyagi veszteséget is okoznak 
mindannyiunknak.

Sokszor és sokhelyütt szóvá tették már az em
berek, miért van az, hogy olykor napokig égnek 
fényes nappal is a közvilágítást szolgáló lámpa
testek. Akkor, amikor köztudottan drága a villa
mos energia. Az illetékes mindig megnyugtatja a 
nagyérdeműt, összeségében mindez nem összeg 
meg hát különben is csak így tudják a szakem
berek ellenőrizni, illetve kicserélni a kiégett izzó
kat.

És ezt mindig komolyan mondja. Az illetékes. 
Eszébe sem jut, hogy ez a munka kényelmesen 
éjjel is elvégezhető. Akkor, amikor nincs forgalom 
és amúgy is égnek a lámpák. De ez így túl egy
szerű. Lenne. Meghát — gondolják minden bizony
nyal az illetékesek •— éjjel dolgozzanak a bányá
szok, a pékek, a szövőnők, a vasutasok. Bolond 
ötlet, de mit szólna ugyanez az illetékes, ha azt 
mondaná a mozdonyvezető, éjjel ő bizony nem ül 
fel a sühögőre, mert a mafla nagy sötétben nem 
látja a sínt. Ugyancsak érthetetlen, hogy a forga
lomirányító jelzőlámpák olykor hetekig nem üze
melnek. Egyrészt azért, mert a hiba elhárításához 
idő kell, másrészt azért, hogy hadd edződjön to
vább az amúgy is fegyelmezetlen autós. Tessék 
mondani, ebben az esetben is csak a közlekedő a 
neveletlen, a szakik munkafegyelme körül minden 
rendben?

És ha már itt tartunk, közlekedési rendőreink 
nincsenek? Nem olyan régen még voltak. Forga
lomirányító rendőrök, akik a forgalmas csomópon
tokban könnyedén, udvariasan, tekintélyt paran- 
csolóan irányították az arra haladókat. Az alagút 
elé is ilyen rendőr kellene. Ő tudna az illetékesek 
szerint fegyelmezetlen közlekedőkkel mit kezdeni.

Veress Tamás

Az V. sz. bányaüzem papírforma győzelmet aratott az öntöde ellen 3-0 arányban, míg a sokszoros bajnok, Kutató-mélyfúró nagy küzdelemben verte az Anyagosztály csapatát.
a bajnokság AllAsa

1. IV. ü. „A” 7 6 _ 1 28-12 12
2. Szolgáltató 7 5 1 1 20-12 11
3. V. üzem 7 4 1 2 19-13 9
4. Kut.-mf. 7 4 — 3 16-16 8
5. Anyagoszt. 7 2 2 3 17-15 6
6. Öntöde 7 1 — 6 7-14 2
7. Kut.-feji. 6 — — 6 3-28 —

N. G.

Most tekintsünk vissza a kezdetre, 1971-ben került először megrendezésre a verseny, csak a férfiak részvételével. Kovács Miklós, a vállalati tömegsportbizottság akkori vezetője volt a kezdeményezője e nemes versengésnek az üzemi MHSZ-klub titkárok támogatásával. Jólesően emlékezünk vissza az első csapat- versenyre, melyet biztosan nyert a MÉV csapata és az egyéni győzelmet is sikerült megszerezni Kispál Géza (III. sz. bányaüzem) 97 köregységű eredményével. A nők 1972-ben kapcsolódtak be a versenysorozatba és azóta sikert sikerre halmoznak. A férfi csapat is az 1976. és 1987. évi verseny kivételével szintén sikerrel szerepelt. Az előbbiben a Dorogi Bányagépgyár csapata, az utóbbiban az OKGT Nagykanizsa csapata volt a győztes.Ezideig 11 alkalommal került sor országos döntőre. A MÉV-et eddig 27 női és 33 férfi versenyző képviselte. Az egyéni bajnoki cím megszerzése már nem volt ilyen egyértelmű, de itt is szép sikerek születtek. Wortmanné (volt Lókáné) az ÉDÜ versenyzője három alkalommal állhatott fel a dobogó legmagasabb fokára, Csongrádi Ferencné (III. sz. bányaüzem) és Máté Emil- né (IV. sz. bányaüzem) egy- egy alkalommal, míg a férfiaknál Dömötör Ferenc kétszeres bajnok lett 1985-ben és 1986-ban. Kispál Géza (III. sz. bányaüzem) és Szigeti József (ÉDÜ) egy-egy alkalommal mondhatta magát legjobbnak.A szereplő népes tábor
Bronzérmes: Papp Ferenc segédvájár

Ég és föld között

Csodálatosan tiszta levegővel, mélykék éggel köszöntötte a bányásznapot az időjárás. Az ünnep sokszínű programja közül ez egyik legsikeresebbnek a PMSC— Békéscsaba labdarúgó-mérkőzés és a szünetben lebonyolított ejtőernyős bemutató bizonyult. Az ég kékje alól a pályára leérkezők között volt Papp Ferenc (24 éves) V. sz. bányaüzemi segédvájár is, aki az előző napon végétért hagyományos Bányásznapi Kupa ejtőernyős versenyen nagy si

ból Török Imre, Szabó Gyula (IV. sz. bányaüzem) és Tari Imre (ÉDÜ), illetve Wortmanné (ÉDÜ) és Máté Emilné (IV. sz. bányaüzem)7— 7 alkalommal, míg Szigeti József (ÉDÜ), Péhl Ja- kabné (V. sz. bányaüzem) és Ragoncsa Jánosné (Szolgáltató üzem) hat alkalommal húzhatta magára a MÉV-et jelző sportfelszerelést.A XII. országos bajnoksággal folytatódik a versenysorozat, melyre október8- án, a férfiak a III. sz. bányaüzemben, míg a nők versenyére a Szolgátató üzem lőterén kerül sor.
Varga Béla

HÍREK
SZEPTEMBER 7-én üzemi 

KISZ-bizottsági ülést tartottak 
az V. sz. bányaüzemben. Há
rom napirendi pont volt: 1. Az 
I. féléves pénzgazdálkodás át
tekintése; 2. A Kilián-telepi 
sporttáborba jelentkezettek el
bírálása és támogatásuk mérté
kének eldöntése; 3. A letelepe
dési segélyek üzemi áttekinté
se, a kérelmek elbírálása.*

AZ I-ES ÉS III-AS körlet 
kiszesei társadalmi munkában 
tereprendezést, facsemete-ülte
tést végeztek az üzem terüle
tén. *

A SZÁLLÍTÁS KlSZ-alapszer- 
vezete immár a hagyományok
nak megfelelően végezte el a 
stég kiszerelését, a téliesítést 
Balatonfenyvesen, a III. kerü
leti Úttörőtáborban.*

SIKERES gyalogtúrát tett a 
III. üzem Iroda Kállai Éva alap
szervezete szeptember 10-én 
Pécs—Orfű útvonalon. A ra
gyogó napsütésben 16 felnőtt és 
gyermek sétálta végig a mint
egy 10 kilométeres távolságot.

kert ért el: célbaugrásban a 3. helyen végzett. A gratuláció után őt kértük meg, hogy beszéljen kedvenc sportjáról.
— Hogyan és mikor ke

rültél kapcsolatba az ejtő
ernyőzéssel?— Tulajdonképpen kíváncsiságból, 1985-ben jelentkeztem itt Pécsett, a Baranya Megyei Repülő- és Ejtőernyős Klubnál. Később a seregben is ejtőernyősként szolgáltam, majd a leszerelés óta is űzöm a sportot.

— Amint láttam, most 
paplanernyőd van. Mindig 
ilyennel ugrottál?— Nem. Mindenki gyakorlóernyővel kezd, s csak a megfelelő légbiztonság elérése után kaphat „paplant”.

— Mit jelent a gyakorlat
ban a légbiztonság?— Az a lényege, hogy az ugró zuhanás közben ura maradjon a testének, tudja magát irányítani, vagyis tudjon végrehajtani mindent, amit akar.

— Zuhanás közben na
gyon felgyorsul az emberi 
test. Mekkorát ránt iyen- 
kor a kinyíló ernyő?— Típusa válogatja. Az

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 1., 24. és 26. sorában 
Anatole France egyik mondását közöljük. Megfejtésül e soro
kat kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1988. október 10- 
ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Fürge állat. 15. 
Jegyezd meg (két szó). 16. Ál
lami bevétel. 17. Vége — né
metül. 19. I. O. 21. Római negy
venkilenc. 22. Párosán egyidős. 
23. Spion. 25. Visszaül! 27. űra 
méri. 20. Fordított kettős betű. 
29. Férfinév. 31. Dekagramm — 
röviden. 33. Kicsinyítőképző. 34. 
Keskeny fadarab. 35. Elegyen
gető. 37. Végtag. 38. K. S. 40. 
Elrettent. 42. Nikkel. 44. V. A. 
45. Bátorkodik. 47. Egymásra 
helyez. 48. Van ilyen föld is. 
50. Illat. 52. Ismét. 54. Becézett 
Imre. 50. Az ENSZ szervezete. 
58. Levelet küldött. 59. N. T. 
60. Szintén ne. 62. Két olasz ki
rály neve volt. 65. Morzehang. 
66. Evőeszköz. 67. Kegyetlen. 
69. Virág hangzói. 70. Régi ró
mai pénz. 71. Veszélyben a ki
rálynő. 72. Leharapdál. 75. Azo
nos mássalhangzók. 76. Szem
mel figyel. 77. Névelők. 79. La
koma. 80. Volt kínai vezető 
egyik neve. 81. Hegyes szer
szám. 84. Lantán. 86. Svéd te
niszező. 87. Szeszes ital. 89. Be
cézett női név. 92. Az obsitos 
költője.

Függőleges: 2. Tetőpont. 3. 
Fák alkotják. 4. Meg betűi. 5. 
Berillium. 6. Sír. 7. Három — 
oroszul. 8. Piperecikk-márka. 9.
L. F. 10. Angol helyeslés. 11. 
Rangjelző. 12. Növény. 13. Be
cézett Adám. 18. Szörny. 20. 
Női név. 23. Frivol. 27. Tábla

enyém (NDK gyártmány) nem túl nagyot, elég kényelmesnek mondhatom.
— Egyéni célbaugrásban 

szereztél érmet. Kérlek 
mond el ennek a verseny
ágnak a lényegét.— Hat ugrást kell végrehajtani ezer méter magasból. A cél az, hogy a célkereszt közepén lévő mintegy húszforintos nagyságú korongot érintse a versenyző, vagy ahhoz minél közelebb érjen földet.

— Milyen teljesítmény 
hozta a bronzot?— A hat ugrásból összesen 19 centimétert hibáztam. Így is életem legjobb eredményét értem el.

— Miért szereted az ej
tőernyőzést?— Szavakban nem tudom elmondani, kifejezni. A súlytalan lebegést, a csendet, a táj szépségét érezni, látni kell.

— Mit tehet az a néző, 
vagy olvasó, aki kedvet káp 
hozzá és ejtőernyős szeret
ne lenni?— Jelentkezni az MHSZ székházában a Repülő- és Ejtőernyős Klubban, Róth 
Máriánál lehet.

Benedek S.—Csöndör L.

kép. 29. Közterület. 30. Szilíci
um és kén vegyjele. 32. Latin 
kötőszó. 33. Kevert. 36. M. Z. 
T. 39. Gyanitás, megérzés. 41. 
Jelenlegi. 43. Kötőszó. 46. Azo
nos betűk. 49. Fogaival tép. 51. 
Kettőzve édesség. 53. Római 
pénz. 55. Római számok, Össze
gük: 1501. 57. Bőrbetegség. 61. 
Mókus. 63. Zenés mulatság. 64. 
Érzékszerv. 68. a. a. a. 71. 
Nyakmelegítő. 73. E. T. 74. Víz
zel tisztít. 75. Rossz indulat. 78. 
Kártyalap. 80. Cigány férfi. 82. 
Pózna. 83. Alatti helyre. 85. 
Lak betűi. 86. Him kecske.' 88. 
Jelenleg. 89. Római 999. 90. U. 
B. 91. Maci közepe. 92. Galli
um. Juhász Károly*

Lapunk szeptember 15-i szá
mában közölt keresztrejtvény 
helyes megfejtése:

Menetrendi bányászvonat.
Mögötte csupasz sin szalad, 
hosszan sikolt utánna. 

Könyvjutalomban részesülnek:
Pauka Gyula (Pécs, Tolbuhin 
u. 51. II. em. 2.), Mikola Jenő 
(Szentlőrinc, Pécsi út 18/b. I. 
em. G.), Lörincz Edit (Cserkút, 
Alkotmány u. 23. 7633).

Kupagyőzelem
Szeptember 1G—18-án rendez

ték az immár hagyományos 
Kilián-telepi ifjúsági sportta
lálkozót, ahol vállalatunkat 
több mint száz fiatal képvisel
te. A nagyszabású rendezvé
nyen nagyszerű méves siker 
született, hiszen az összetett 
versenyt és az ezzel együtt já
ró díszes vándorserleget válla
latunk csapata nyerte, meg
előzve a BEV és a TITAN fia
taljait.

Ugyancsak győzelemmel tért 
haza Hóf Csaba, a Szolgáltató 
üzem dolgozója, aki férfi asz
taliteniszben végzett az élen.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs, Hajnóczy U.-35. 
Telefon: 15-851 

Vállalati telefon: 33-53 
Kiadja:

a Baranya Megyei 
Lapkiadó Vállalat

Felelős kiadó: 
HlUebrand Lajos 

Kiadóhivatal:
7601 Pécs, Hunyadi út 19. 

Telefon: 15-000

MÉV Nyomda
7633 Pécs.

39-es dandár út 19. 
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési dij egy évre: 

55.20 Ft 
Előfizethető: 

a szakszervezeti 
bizalmiaknál 

Ny-623-4
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A pártértekezlet 
határozatainak szellemében

állalatunk pártbizottsága szeptember 20-i ülésén 
azt a jelentést véleményezte, amely az 
MSZMP Baranya Megyei Bizottságának vég

rehajtó bizottsága elé került megvitatásra és a MÉV 
pártbizottságának az utóbbi időben végzett tevékenysé
géről számol be. I'ugyanis olyan hatások érik, olyan problémák terhelik (például a lakáshoz jutás kérdése), amely kiábrándultsághoz vezethet. A íia- ____ .. _ talok tettrekészek, csak cédasági és társadalmi ténye- lókat, perspektívát kell ad- zőket, amelyek a dolgozók ni nekik

Szociálpolitika 
a IV. sz. bányaüzemben

„M inden segélyigényt 
kielégítünk”

Az írásos előterjesztés részletesen szól azokról a feladatokról és gondokról, mely vállalatunk speciális helyzetéből adódnak, előtérbe állítva azokat a gaz
hangulatát is befolyásolják. Ez utóbbi ugyanis kihat a pártmunka eredményességére és feladatokat is megfogalmaz, amelyek a politikai munka jobbítását szolgálják.Az írásos jelentés a vállalat kommunistái és a vállalati pártbizottság számára az alábbi követelményeket fogalmazta meg:„A termelésben további tartalékokat lehet feltárni a vezetés színvonalának emelésével, az üzemi önállóság növelésével, a bürokrácia csökkentésével, az észszerűbb munkaerőgazdálkodással, a munkafegyelem, a munka- és üzemszervezés javításával.Pártbizottságunknak ki kell dolgoznia politikai stratégiáját, melynek a vállalat dolgozóinak érdekeit kell szolgálnia. Egyértelműen kell megfogalmaznunk, hogy mit támogatunk a vállalatnál és mit nem. A sokirányú feladatok között felelősen tisztázni kell a párt szerepét, a gazdasági vezetéshez, a társadalmi szervekhez való viszonyát.Javítani kell a kádermunkát.Az eddigieknél többet kell foglalkozni az elemző munkával és rendszeresen értékelni, jelezni á Vállalatnál kialakuló problémákat.”

Kablár János, a pártbizottság politikai munkatársa vitaindítójában utalt arra, hogy az írásos előterjesztés némiképp egy hangulatjelentéshez is hasonlítható, ám ez nem véletlen, hiszen az utóbbi hónapok eseményei és az a bizonytalanság, ami a bányászat jövőjével kapcsolatban kialakult az emberek körében, indokolttá teszi, hogy e.dokumentumban is jelezzek gondjainkat, problémáinkat.A vita során többen is úgy vélekedtek, hogy a párt tekintélyének megőrzése rendkívül fontos dolog, ám csak úgy valósítható meg, há javul a tájékoztatás és a személyes példamutatással, a célok világos megfogalmazásával a legfelsőbb szintű pártvezetők is élen járnak.
Varjú László, a vállalat KJSZ-titkára egyebek között azt hangsúlyozta, hogy igenis szükség van arra, hogy a fiatalokat a párttagok jó irányban befoly4sQlj(ik, őket

Vér László, az MSZMP Baranya Megyei Bizottságának munkatársa hozzászólásában azt hangsúlyozta, hogy nagyra értékeli azokat az erőfeszítéseket, amelyeket vállalatunk kommunistái a pártértekezlet határozatainak szellemében tesznek;. Azonban éppen a gazdaságban, a társadalomban bekövetkezett változások és a vállalat nehéz helyzete indokolja azt, hogy á politikai munka színvonalának emelése is segítse elő az előttünk álló feladatok megvalósítását.
Kovács István, a MÉV pártbizottságának titkára hozzászólásában részletesen szólt arról a helyzetről, amit az István-aknai bányászsztrájk teremtett. A bányászat társadalmi megítélésének rosszat tett, hogy az amúgy jogos követelések teljesítése érdekében bányásztársaink ilyen eszközhöz folyamodtak. Ráadásul főként a sajtó jóvoltából olyan szélsőséges vélemények is napvilágot látnak, amelyek célja szembeállítani a dolgozók más rétegeit a bányásztársadalommal.— Nekünk nincs okunk a szégyenkezésre. Ez a vállalat fennállása óta mindig is maradéktalanul eleget tett azoknak az elvárásoknak, amelyeket velünk szemben támasztottak. Most az a legfontosabb, hogy a munkára,- a tennivalókra . gozónak évi egy alkalomkoncentráljunk. Ebben pe- mal adható, bár ettől eltérőig nagy szerep hárul a hetünk a rászorultság alapvállalat kommunistáira — mondotta végezetül a párt- bizottság titkára.

N. G.

Felvételünkön Egry Róbert, a vállalati pb tagja látható, amint pártélctünk megújulásának
kritikusan és szenvedélyes hangon szól. Csöndör László felvétele

A szakszervezet az érdek-’ képviseleten túl szervézet- ten foglalkozik szociálpolitikai kérdésekkel. A szak- szervezet segélykeretének összegéről és szétosztásának gyakorlati tapasztalatairól kérdeztük tőke Gyulát, a IV. sz. bányaüzem szb-tit- kárát.
— Miből biztosítja a szak

szervezet á segélyösszeget?— Üzemünk évi segélyezési összege megközelíti a 600 ezer forintot. Ennek az összegnek egy részét a vállalati jóléti keretből kap-

a SZÖT egységes irányelvei alapján adjuk. Ezek az ösz- szégek (600 és 1200 forint) alacsonyak,' ezeket általában ki tudjuk elégíteni más szociális keretből.
— Minden szakszervezeti 

tag kaphat segélyt?— Segélyezési szabályzat írja elő ennek rendszerét. Ez alapján kizáró ok a munkafegyelem-sértés és a munkából igazolatlan távol- maradás. Minden jogos segélyigényt ki tudunk elégíteni. Ha nem lenne elég a segélyezésre tervezett ösz-juk ' mely létszámarányos, szeg, akkor a szakszervezet a nagyobb részét pedig á forgóalapjából kiegészítjük, (tagdíjakból biztosítjuk. Köz- — Az 1983-ban létreho- tudött hogy a szakszervé- zott bányászati alapítvány zeti tagdíjak 45 százaléka 1988-tól bővült, mely aláp-marad az alapszervezeteknél, Mi ennek az összegnek 40 százalékát segélyezésre fordítjuk.
— Milyen formái vannak 

a segélyezésnek?.— A jóléti keretből biztosítjuk a nagycsaládosok és a beiskolázások segély- összegét, ezt az ,üzémí nyÜ- vántartásb'bl ’ kigyűjtve, a hőbizottság és a segélyezési albizottság összegzi és javaslatot tesz az egyedülálló, a 3 és többgyermekes szülők segélyének összegére. Az összeg nagyságának alapja a család egy főre jutó keresetének nagysága és a rászorultság. Ebből a keretből biztosítjuk a főbizalmi csoportok segélykeretét, mely létszámarányos.— A szakszervezeti tagdíjból nálunk maradt ősz-, szegből biztosítjuk a rendkívüli szociális segélyt, ezt üzemi hatáskörben tartottuk és a főbizalmiak javaslatára dönt a testület ezek elosztásáról. Ennek az ösz- szegnek a nagysága 1000— 1500 forint közötti, egy dol-
ján. Ebből a keretből biztosítjuk a kegyeleti és a szülési segélyeket is, amelyet

ján súlyos csonkulás, vagy gerincsérülésre, a halálos balesetet szenvedett dolgozók özvegyeinek is javasolhatunk segélyösszeget, melyet évenként egy alkalommal bányásznapon kapnak a jogosultak. Erre a segélyezési formára környezettanulmány alapján teszünk javaslatot, mely alapján az IpM—SZOT—BDSZ elbíráló bizottsága elemezve állapítja* meg a segélyek összegét, melynél a család anyagi, egészségi és egyéb körülményeit is figyelembe veszi. 1988-ban hat család részesülhetett üzemünkből, 70 ezer forint összegből.
— Meglehetősen nagy 

pénzösszeggel rendelkezik 
az üzemi szakszervezeti bi
zottság, ezeket az összege
ket nem súlytják az adó
rendeletek?— Elég sok vád éri a jövedelemadózást. Az igaz, hogy a szakszervezeti tagdíj adómentes, de ha valaki jutalmat kap, azután személyi Jövedelemadót fizet, ha sportfelszerelést vagy bármit vásárolunk áfával növelt értékben kapjuk. Így csak azt mondhatjuk, hogy ez az összeg nem adózik kétszer.

(Folytatás a 4. oldalon)

operatorok. Csondor László felvétele

kitüntetések
A fegyveres erők napja alkalmából a polgári védelem, a honvédelem, a társadalmi tulajdon megőrzése . terén végzett munkájuk, a polgári fegyveres őrségben szerzett érdemeik, valamint az MHSZ-ben kifejtett tevékenységük alapján vállalatunk dolgozói közül az alábbiak részesültek elismerésben.A Haza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozatát kapta Szabó József (Központ).Ugyanezen elismerés ezüst fokozatát vette át Pethő Ernő (III. sz. bányaüzem).Szolgálati Érdemérem elismerésben részesültek: 25 éves tevékenysége alapján: Hergyó László; 20 év után Snóbli József; 10 év után Mellár István polgári fegyveres őrök.- Á Honvédelmi Érdemérem30 éves szolgálatért járó el. ismerést kapta Fehér László (Központ).A Honvédelmi Érdemérem25 éves szolgálatért fokozatát kapták: Soós Kálmán (Központ) és Székely Endre (IV. sz. bányaüzem).

A Honvédelmi Érdemérem 20 éves szolgálatért elismerésben részesültek: dr. Czeg- lédi Béla (Kutató-fejlesztő üzem), Dékány László (Kutató-fejlesztő üzem), Kis- daróczi János (Központ), La- boda Tibor (Kutató-fejlesztő üzem), Róka Péter (Ércdúsító üzem), Varga Béla (Kutató-mélyfúró üzem).A Honvédelmi Érdemérem15 éves szolgálatért elismerést kapták: Bánik Jenő (Szolgáltató üzem), Misák Csaba és Valyon Ferenc (Ércdúsító üzem).A Honvédelmi Érdemérem10 éves szolgálatért fokozatát vették át: Andrics László (V. sz. bányaüzem), Bánvölgyi Ferenc (V. sz. bányaüzem), Bozóki Ferencné (V. sz. bányaüzem), Bradits László (Szolgáltató üzem), Hagyó Árpád (V. sz. bányaüzem), Kablár Cecília (IV. sz. bányaüzem), Ragoncsa Jánosné (Szolgáltató üzem), Szabó Gyula (IV. sz. bányaüzem), Szvacsek Ferenc (Kutató-fejlesztő üzem), Tóth Zoltán (Szolgáltató üzem) és Tukora István (Ércdúsító üzem).
A polgári védelmi munkában kifejtett kimagasló tevékenységükért az Ipari Minisztérium Elismerő Oklevelét kapták: Fodor János (Szolgáltató üzem), Keresztes János (Kutató-mélyfúró üzem) és László Béla (Kutató-fejlesztő üzem).Kiváló Polgári Fegyveres ör jelvényt kaptak: Barcsa Gyula és Palády Béla.Kiváló Polgári Fegyveres ör oklevél elismerésben részesültek: Hotter László és Mizsei Lajos,
Az ipartörténeti hagyományvédelemben kifejtett kiemelkedő tevékenységéért az 1988. évi Múzeumi Hónap alkalmából, a művelődési miniszter Kiváló Mun. káért kitüntetésben részesítette Dravecz Józsefet (Központ).
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Nők a nő
politikáról

A megújulás szükségét érez
ve új rendszert vezetett be a 
vállalati '.nőbizottság. A jövő
ben a szakszervezethez hason
lóan üzemekbe kihelyezett ülé
seket tartanak.

Az első ilyen összejövetelnek 
a ^Szolgáltató üzem adott ott
honit. szeptember 19-én. Talán 
azért vállalkoztak elsőként, 
mert a 130—140 iővel vállalati 
szinten , az elsők közt szerepel
nek. Tiszteséggel, becsülettel 
látják el munkájukat és nem
csak' adminisztratív területen — 
mint azt Bánik Jenő üzemigaz
gató elmondta —, helytállnak 
a háronunüszakos nehéz fizikai 
est egészségkárosító munkakö
rökben is, mint magkészíto, da
ruk kompresszorkezelő, kazán- 
ke Kelő, laboráns. Az üzem a 
nőpolitikát nem' kampányfela
datnak tekinti, htely kizárólag 
a nőnapra korlátozódik. A 
párttagság mintegy 15 százalé
ka' nő, legtöbbjük feleség, csa
ládanya.

Privacies Sándorné vitaindító
jában áz,197J)-es nőpolitikái ha- 
tai'oaatok eted menyeiről és ku
darcairól beszélt. Abban szinte 
egyöntetű1 volt a vélemény, 
hogy mindég nőnek meg kelle
ne' adni a választási lehetősé-' 
get: gazdasági, vagy a családi 
életben kíván teljes emberként 
helytállni. Ha a férfiak fizeté
sükből ' el tudnák tartani csa
ládjukat. akkor a gyerekek ta
lán több szeretet, odafigyelést 
és törődést kapnának édesany
juktól. Nem lógna nyakukon a 
kulcs; - nem kellene menzai 
koszton felnőniük és a házi 
feladatot' sem zslvalyban. ha
nem nyugodt légkörben ír
hatnák meg. Sajnos sokan van
nak gyerekek, akik névről is
merik csak szüleiket. Előttük 
nincs minta — milyen egy iga-, 
zi család —, s ezért félő, hogy 
felnőtt korukban ők Is szüleik
hez hasonlóan rendezik be ott
honi életüket.

E témához kapcsolódóan szó
ba került az Ingyenes nagy
családos gyermeküdültetés, me
lyet ez évtől — sokak bánatá
ra — beszüntettek. Az új gyer
meküdültetési rendszerrel nem 
egészen értenek egyet a dol
gozók. Jóleső érzés azt tapasz
talni, hogy közös és Jellemző 
gondjaikban mennyire nagyfo
kú az egyetértés.

’ Helstáb Judith

Idősek napközi otthonának 
előkészítése Uránvárosban

Városrészünk lakossága öreg
szik. Az elmúlt évtizedekben 
kevés volt a bölcsődei és az 
óvodai férőhely, ma már bővé
ben vagyunk mindkettőnek. 
Nem tőlünk viszik más város
részekbe reggelente a kisgyere
keket, hanem a mi kevéssé ki
használt létesítményeinkbe hoz
zák őket, elsősorban Kertváros
ból. Ezzel párhuzamosan öre
gedett ' városrészünk lakossága, 
egyre több a nyugdíjas korú 
lakos. Az ö ellátásuk ma még 
nem megoldott. A társadalmi 
szervek és tanácstagok fokozott 
figyelmet fordítanak ellátásuk 
megszervezésére. E törekvést 
tükrözi a városi tanács VII. öt
éves szociális terve is, amely 
célul tűzi ki a volt III. kerü
leti, elsősorban uránvárosi idő
sek ellátásának megszervezését.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János 

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
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7633 Pécs, Hajnóczy u. 33. 
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Kiadja:
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Lapkiadó Vállalat
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MÉV Nyomda 
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Sperczel János
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Előfizethető: 

a szakszervezeti 
bizalmiaknál 

Ny-623-4

Ülésezett a KISZ MÉV Bizottsága 

Napirenden az országos KISZ- 
értekezletre való felkészülés

Honvédelmi Érdemérem 10 éves fokozat

Bozóki Ferencné
Szeptember 29-én tartotta testületi ülését a KISZ MÉV Bizottsága.Az első napirendben a Szolgáltató üzem KISZ- szervezetének beszámolóját hallgatta meg és tárgyalta a testület. Az üzem KISZ Vezetőségén kívül az ülésen részt vett a gazdasági vezetés részéről Harangozó Mihály, az üzem főmérnöke, Morvái Nándor pb-tit- kár és Lóránt László szb- titkár. Traubert Tamás, az üzem KISZ-bizottságának titkára rövid szóbeli kiegészítőt fűzött az írásbeli beszámolóhoz, majd a kérdésekre válaszolt.A rendezvények sikeres lebonyolítása mellett a politikus megjelenés, az önálló véleményalkotás és az ezzel való fellépés kell, hogy az üzemi szervezetet jellemezze, külön kiemelve a vállalkozások fontosságát, a gazdasági területen is. A beszámolót a testület egyhangúlag elfogadta.Második napirendben az országos KISZ-értekezletre való vállalati felkészülésről döntött a KISZ MÉV Bizottsága. Ennek menetrendje az alábbiak szerint alakul:1. A KISZ Baranya Megyei Bizottságának döntése alapján a KISZ MÉV Bizottsága egy fő küldöttet választhat az OKÉ-ra. Ezért a KISZ-szervezetek és a közvetlen irányítású alapszervezetek maximum egy főre tegyenek javaslatot.

A városrész tanácstagjai és a 
társadalmi szervek területi kép
viselői alkotják a városi tanács
tagok, illetve társadalmi szer
vek 13. sz. (uránvárosi) tanács
kozási központját. E szervezel 
keretében rendszeresen foglal
koztunk az Idősek gondjaival, 
kerestük városrészünkben gond
juk megoldásának a leheiősé- 
geit. Megoldásként két lehető
séggel foglalkoztunk, amelyet 
még az első negyedévben tar
tott fórumon tárgyaltunk meg. 
a város vezetőinek részvételé
vel. Az egyik lehetőség a Haj
nóczy utcai bölcsőde és óvoda 
együttes átalakítása a kapcso
lódó felújítandó lakóházakkal 
E változatról elsősorban a pénz
ügyi lehetőségek hiányában 
kellett lemondanunk. Második 
változatként a jelenleg raktár
nak használt Karikás Frigyes 
utcai bölcsőde átalakítása kí
nálkozott Idősek napközi ott
honává. E változat pénzügyi fe
dezetét biztosítottnak tekinthet
jük.

Gyors válaszra váró kérdés
ként Jelentkezett, hogy milyen 
mértékű és jellegű lgénv me
rül fel az idősek részéről. Er
re széles körű felmérést végez
tünk a városrész nyugdíjasai 
körében. Közel 1200 főt kérdez
tünk meg, hogy milyen jellegű 
ellátást Igényelnek. A megkér
dezettek mintegy harmada kí
vánja igénybe venni az idősek 
napközi otthonának szolgálta
tásait, elsősorban ebédellátás
ban, de igény jelentkezik egész
napos ellátásra és ötnapos fo
lyamatos ellátást biztosító szol
gáltatásra is.

A felmérés jelentős segítsé
get jelent az Idősek klubjá
nak megtervezéséhez, amely
nek munkál már beindultak. 
Gyors tervezéssel és kivitele
zéssel, valamint a pénzügvl fe
dezet biztosításával remélhető, 
hogy c célunk egy év alatt 
megvalósítható. Tanácskozási 
központunk a rendelkezésére ál
ló pénzügyi keretének (TEHO). 
tanácstagi alap) jelentős részét 
e célra fordítja, de emellett Je
lentős városi hozzájárulás is 
szükséges a létesítmény meg
valósításához. A mielőbbi meg
valósulás érdekében kérjük a 
városrész lakosságának közvet
len segítségét is, hogy a Jövő 
év második felére megvalósul
hasson e nemes cél és üzemel
jen Uránvárosban az Idősek 
napközi otthona.

dr. Patla Károly

2. Javasoljuk, hogy a küldöttválasztás lehetőségével a KISZ-apparátusban dolgozók ne éljenek. (A KISZ MÉV Bizottság titkára, a KISZ Baranya Megyei Bizottság költségének terhére, részt vesz az országos fórumon.)
Az országos KlSZ-értekez- 
letre felkészülés a Mecseki 
Ércbányászati VállalatnálSzeptember 26.— november 7. Kérdőíves felmérés összegzése. Célja: a KISZ- tagok, KISZ-en kívüliek véleményének megismerése a jelenleg működő szervezetről, elvárások a jövővel szembein.Szeptember 29. A KISZ MÉV Bizottság ülése dönt a küldöttkiválasztás módjáról, a vita menetéről. Célja: a KISZ-es és a KISZ-en kívüli fiatalok minél szélesebb részét nyerjük meg a közös gondolkodásnak, vállalati környezetünk pedig kapjon valós tájékoztatást törekvéseinkről, a KISZ- ben zajló változásokról, platformokról (rendkívüli taggyűlés?).Szeptember 30.—október 15.: Az üzemi javaslat kialakítása a küldött személyére vonatkozóan.Október 3-án a Fiatal Értelmiségi Klub tájékoztatása a KISZ törekvéseiről.Október 4.: MÉV üzemi titkári értekezlet.Október 17—19.: Alapszervezeti vezetőségek, tagok KISZ-aktíva értekezlete a KISZ politikai platformjáról (hozzászólásban). Résztvevők köre: KlSZ-tag- ság, vezetőségek, más szervezetek képviselői, a KISZ jövője iránt érdeklődő minden munkatársunk.
A KISZ-élet hírei

Október 20-án 13 órai kezdet
tel a MEV Központ 201-es ter
mében ülésezik a KISZ MEV 
Bizottsága. Napirendek: 1. A 
KISZ KB Kiváló KlSZ-szerve- 
zet Zászlója pályázatok elbírá
lási szempontsorának összeállí
tása; 2. Letelepedési segély oda
ítélésének, szempontsorának át
tekintése; 3, Az országos KISZ- 
értekezlet vállalati küldöttének 
megválasztása; 4. Egyebek. Min
den érdeklődőt szeretettel vá
runk. *

Az alapszervezeti titkárképzés 
következő előadására október 
26-án 15.30 órakor kerül sor a

Párbeszéd az egységes értelmezés és megújulás szolgálatában
A megújulás korát éljük, ám a szélsőségektől nem 

mentes ez az átrendeződési folyamat társadalmunk
ban. Sőt, mintha kísértetiesen ismétlődne — az öt
venes évek hibáinak feltárásakor — a meglévő szo
cializmusunk alapértékcit. az eddig elért eredmé
nyeinket megkérdőjelezni.

A pártunk által is helyeselt demokratizálódási 
folyamatban sorra jönnek létre különböző ideoló
giai alapokon álló szervezetek, melyek egyikéből- 
másikából kiszüremlenek olyan irányzatok is, me
lyeket népünknek a felszabadulás óta a saját erejéből 
(nem külföldi kölcsönökkel), pártunk vezetésével 
megvalósított vívmányait kezdik vitatni.

Nem véletlen tehát, hogy sokakban a bizonyta
lanság lesz úrrá. E tekintetben talán az élettapasz
talat hiányában — a minden új iránti fogékonyság 
magasabb hőfoka miatt — a fiatalság sebezhetőbb, 
mint az idősebb korosztály. Ugyanakkor ne tagad
juk, hogy párttagságunk soraiban is tettenérhető e 
jelenség.

Gyakran halljuk politikai munkásainktól, hogy 
nincs elég kapaszkodó napjainkban a marxista—le
ninista Ideológiáktól ellentétes nézetekkel szembeni 
vitához. Nos, a vállalati pártbizottság úgy ítélte 
meg, hogy van „muníció”, nem is kevés, csak sza
kítanunk kell azzal a gyakorlattal, hogy mindent 
„felülről” szájbarágva, gondolkodás nélkül, a „hiva
talos” politikát szajkózzuk.

Mindezek figyelembevételével került sor ok
tóber 4-én arra a párbeszédre, melyen a vál

lalati párt- és KISZ-titkárok, valamint szak- 
szervezeti és gazdasági vezetők vettek részt. 
Az együttes titkári értekezlet megtartását az 
országos pártértekezlet és a megyei pártbi
zottság állásfoglalásán kívül, a közelgő (november 
18.) országos KISZ értekezletre való felkészülés 
tette aktuálissá. A napirend során Deák László, az 
MSZMP KB tagja tartott tájékoztatót a szeptember 
27—28-ai KB-Ulésről, majd Kovács István, a válla
lati pártbizottság titkára összegezte a vállalati párt
ós a KISZ-szervezet együttgondolkodásának és te
vékenységének feladatait, melyet kiegészített Varga 
Jenő, a vállalati pb-titkár helyettese, valamint Kab
lár János, a vállalati pb politikai munkatársa. Ezt 
követően Hágenthurn József, a KISZ KB Intéző Bi
zottságának tagja beszélt a párttal való szorosabb 
együttműködés feltételeiről, melyet Varjú László, a 
KISZ MÉV Bizottsága titkárának hozzászólása egé
szített ki.

A vitaindtíó és a kiegészítő hozzászólások után az. 
eszmecserében szó esett napjaink gondjairól, a párt 
és a KISZ megújulásának, valamint együttműködé
sének helyi tennivalóiról, továbbá a fiatalok lakás
gondjairól, a foglalkoztatás és az oktatás feszültsé
geinek tennivalóiról. Az értekezlet a gyakoribb pár
beszéd megtartása mellett foglalt állást. K. J.

Október 30.: A KISZ MÉV Bizottsága dönt a küldött személyéről (nyílt testületi ülés).Október 15—december 15.: Az Ércbányász újságon keresztül tájékoztató az országos KISZ-értekezletről.Október 15.: OKÉ küldöttválasztás, felkészülésmenete.November 1.: A KISZ politikai platformja (riport: Hágenthurn József).November 15.: OKÉ-kül- dött riport.December 1.: A KISZ MÉV Bizottsága állásfoglalása.December 15.: A KISZ- kongresszusra való felkészülés.Október 4—november 13.: Vita az alapszervezetekben fórumokon a KISZ politikai platformjáról (rendkívüli taggyűlés).November 13.: MÉV-ál. láspont kialakítása.November 14.: A KISZ Baranya Megyei Bizottsága nyílt testületi ülése. Résztvevők: OKÉ-küldött, üzemi titkárok, apparátus.November 18.: OKÉ.A vállalat KISZ szervezete várja azon fiatalok jelentkezését, akiknek elképzelése van a szervezet jövőjét illetően. A taggyűléseket látogatni fogja Réfi Mihály és Lakatos Zoltán, a KISZ Baranya Megyei Bizottságának tagjai, Varjú László, a KISZ MÉV Bizottságának titkára és Hágenthurn József, a KISZ KB Intéző Bizottságának tagja.Végül a testület néhány aktuális feladat áttekintésével zárta munkáját.
Várnagy Ferenc

Ságvári Endre Művelődési Ház 
politikai kabinetjében. Téma: 
az előzetesen kiadott tematika 
alapján. *

Sportelméleti vetélkedőnek 
ad otthont a MEV Központ ok
tóber 28-án 15.30 órai kezdet
tel. Érdeklődni lehet Bodács 
Etelénél (Telefon: 31-19).

♦
Október 27-én 17 órakor In

dul a MÉV Központ elől a 
Becs—Pozsony útvonalra szer
vezett kirándulás. Érkezés 30- 
an az esti órákban.

Várnagy Ferenc

A vállalat jelenti számára az első munkahelyet. Bakonyán, a rendészeten kezdett, s 1978 óta van — jelenlegi munkahelyén — a személyzeten. Amikor az üzemben eltöltött évek történéseiről kérdezem, rövid egyszerűséggel a következőket mondta:— Nagyon szeretek itt dolgozni, szeretem a munkámat, a munkatársaimat. Munkám sokrétű, szerteágazó. Emberekkel foglalkozni eleve jó dolog. Szeretem az embereket, s hiszem, hogy ők is őszinték, becsületesek velem.— Itt nálunk, nézze csak — mutat a kitárt ajtóra — ez mindig, mindenki előtt nyitva áll. Az emberek tudják ezt, s jönnek, elmondják gondjaikat. Ha csak rajtunk múlik, mi mindig segítünk.Gazdasági munkája mellett, társadalmi tevékenységet is végez. Pártvezetőségi tag, MHSZ gazdasági felelős. Sőt, mindezeken felül oszlopos tagja a női lövészcsapatnak. Ezzel kapcsolatban így beszélt:— Eredményeinkre nem panaszkodhatunk. A múlt évi második helyezésünket leszámítva a korábbiakban a vállalati lövészbaj noksá- gon rendszeresen csapatelsők voltunk. Ma nincs lőte- rünk, így az edzés lehetőségünk is a múlté. Ezzel függ össze, hogy az üzemben az MHSZ-munka és a fiatalok honvédelmi nevelése is visszaesett.Hogy elégedett-e, szerencsés embernek vallja-e magát, elgondolkodva válaszolt:— Ami a munkámat illeti, feltétlenül. Végül is ölyasmit csinálok amit szeretek, s ugyanígy vagyok társadalmi megbízatásaimmal és csapattagságommal is.— Nézze, az évek során á fiam is felnőtt. Műszaki főiskolát végzett, a Szolgáltató üzemben diszpécser, s a közgazdasági egyetem másodéves hallgatója. Ezt azért mondom, mert ez is öröm, sőt több annál, de szerencsésnek, elégedettnek,

mindent összevetve mégsem mondanám magam. Nekem is vannak gondjaim, problémáim. De kinek nincsenek manapság?V. T.—Cs. L.

A szakszervezeti
élet hírei

A vállalati szakszervezeti bi
zottság a tisztségviselők és a 
tagság tájékoztatásának új ter
vét fogadta el legutóbbi érte
kezletén, mely szerint: október 
6-án ideológiai kérdésekről, ok
tóber 20-án időszerű gazdaság- 
politikai és vállalati feladatok
ról, október 27-én az informá
ciós és tájékoztató munka ten
nivalóiról november 3-án a 
BDSZ értekezletéről, november 
10-én a szakszervezeti ifjúsági 
tagozatokról, december l-jén 
pedig a SZOT értekezletén el
hangzottakról tájékoztatjuk a 
tisztségviselőket és a tagságot. 
A tájékoztatókona fent em
lített csütörtöki napokon 15.15 
órakor a Központ nagytermé
ben — minden érdeklődő részt 
vehet. *

A korkedvezményes rende
let módosításával kapcsolatos 
egyeztetésre került sor október 
3-án az Ipart Minisztériumban.*

A BDSZ testnevelési és 
sportbizottság a vszb-k mellett 
működő sportbizottság vezetői 
részvételével szeptember 29-ei 
értekezletén tervezte meg az 

I 1989. évi sportesemények nap
tárát. Az alapszervezetek és a 
vállalat sporteseményeinek nap
tára december 1-jéig készül el.

dr. Roiszné
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Az alattomos zaj (3.)

A zaj pszichológiai hatása
újítások

A zaj károsíthatja az idegrendszert, belső feszültséget, izgalmat vált ki, a figyelmet eltereli, amelyeknek beláthatatlan következményei lehetnek. Súlyos esetekben lelki zavarokhoz, jellembeli átalakulásokhoz is vezethet. Az iskolákban a gyerekek figyelmének a szétszórtságáért elsősorban a zaj a felelős. A fáradt, beteg ember sokkal érzékenyebb a zajjal szemben. Zajos kórházakban nagyobb az elhalálozási arányszám bizonyos betegségek esetében. Különösen káros az impulzus jellegű zaj, mert ilyenkor a szakaszosan jelentkező zajhatáshoz még a várakozás félelme is hozzájárul.A szellemi munkát, különösen az alkotó tevékenységet zavarja nagyon a zaj. A
Fiatal műszakiak

Balogh Zoltán geológus mérnök

Gyermekkori vonzódása a műszaki dolgok iránt és a természet szeretete érlelte meg benne az elhatározást, hogy a gimnázium elvégzése után geológusnak tanul tovább. Miskolci lévén, az ottani Nehézipari Műszaki Egyetemre jelentkezett, ahol 1984-ben szerzett bányageológus mérnöki diplomát.Tankörtársainak többsége minden áron a helyi vagy közeli kutatóüzemekhez szeretett volna kerülni, ám ő „széjjelnézett” az országban azzal a céllal, hogy megismerje a lehetőségeket. Így jutott el vállalatunk III. sz. bányaüzeméhez, ahol mint mondja, nagyon jó kollektívára lelt.
VÁLLALATI ésÜZEMI TERVMUTATÓK

az év elejétől (1988. I—IX. hónap)
VALLALAT:

fémtermelés kg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás fm

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM: 
vegyi feldolgozás t

BÁNYAÜZEMEK: III. IV.

98,4%
94,5%
96,7%

110,0%

99,9%
V.

nyersérctermelés fkg 87,1
százalékban

97,3 108,3
vágathajtás fm 93,3 95,4 94,6

szellemi koncentráció szinte lehetetlenné válik. Ugyanúgy zavar minden olyan tevékenységet, amely állandó figyelmet igényel. Bizonyított tény, hogy csendesebb környezetben javul a munka teljesítménye, minősége és jelentősen csökken a távolmaradások száma.A gyenge hangok zavaró hatása azzal magyarázható, hogy a szervezet ezeket a figyelem összpontosításával igyekszik felfogni. A gyenge zaj és az arra történő koncentrálás gondolatzavarokat is előidézhet, melyek olyan érzelmeket váltanak ki, amelyekre felébredünk. Az ilyen jelenségek megszüntetésére, illetve elfedésükre kis hangosságú zenét lehet alkalmazni. Ezt nevezik akusztikus parfümnek.
dr. Bárány Imre

— Az első hónapokban az üzemmel, az itt folyó munkával ismerkedtem — emlékezik vissza —, majd a betanulást követően az önjáró technikához kerültem körletgeológusnak.Ez év szeptemberétől új feladattal bízták meg. A feltáráshoz került, így az egész üzem területén folyó kutatások mellett hozzátartozik az V. sz. bányaüzem egy része is. Mint ismeretes, a 13. szint alatti területet „vették birtokukba” a III. sz. bányaüzemi fúrósok.A feltáró részleg egyik fontos feladata, hogy olyan térképeket készítsenek, amelyek megmutatják, hogy az adott területen az érclencsék hogyan helyezkednek el. De az ifjú geológus munkája a kutatások megtervezése is. Dicséri a kollektívát, ahol dolgozik és ahol egyre több a fiatal.— Tulajdonképpen én a fiatalok második generációjához tartozom — mondja mosolyogva. — Azóta, hogy itt dolgozom, újabb kettő állt munkába, a legifjabbak éppen idén érkeztek. Jó társaság, remek kollektíva a miénk, ahol öröm dolgozni.
Balogh Zoltán úgy tűnik, négy évvel ezelőtt jól választott, amikor elhagyva a szülői házat, ifjú feleségével Pécsre költözött. Itt élnek most boldogságban másfél éves leányukkal, sőt mint azt a boldog apától megtudtam, rövidesen új jövevénnyel gyarapodik a család.

N. G.—CS. L.

A vasútépítők mondják

A munkáról, a megbecsülésről

Felvételünkön Vinczen Béla, Bielik Sándor, Schlitt András és László Csaba vasút
építők munka közben láthatók. Csöndör László felvételeAz V. sz. bányaüzem 9. szintjén, amikor a . munkába görnyedt vasútépítőkhöz értünk fotós kollégámmal, azt hittük, rosszul látunk. Azért, mert így megkomponált munkavégzést még nemigen láttunk. A négy vasútépítő hallatlanul gyorsan, tempósan, egyszerre mozdulva, csak az ő fülükben szóló zenére szinte már ütemesen dolgozott.Amikor a kedvünkért rövid pihenőt tartottak, meg is jegyeztük gyorsaságukat.— Valóban gyorsan dolgozunk — mondta Vinczen 

Béla csoportvezető , —, de nekünk így kell, különösen akkor, ha a csapatok előtt vagyunk idetelepítve. Vága- tos körlet a miénk, jelenleg a 8., 9., 11., 12., 13. szint tartozik hozzánk. Három társunk a 8. szinten, nyolcas váltót rabol.í — Győzik a munkát?— A főnökeink szerint ' heten elegen vagyunk, mi , azt mondjuk, elkelne még j az ember. Arról nem is beszélve, hogy az öt szinttel szemben csak két stoc- kunk van.
— Micsodájuk?— Szerszámosládánk.
— És ez miért gond?— Azért, mert mindig reggel derül ki, hogy melyik szintre megyünk dolgozni. Ha például a 13.-ra, akkor előbb oda kell mennünk, ahol előző nap dolgoztunk. Mondjuk a 8-ra.
§.7oe/£S£r&^

S betegsége! természetes 
megbetegedések okoztákEgy dolgozó a hetvenes évek elején létesített munkaviszonyt a bányavállalatnál. Föld alatti munkakörben vájvégen teljesített szolgálatot, amikor is önkényesen a hetvenes évek végén „kilépett” munkaviszony bejegyzéssel szüntette meg munkaviszonyát. Ezt követően ismét a bányavállalathoz ment dolgozni, ugyancsak föld alatti váj- végi beosztásba, de 1982- ben megint csak „kilépett” munkakönyvi bejegyzéssel szüntette meg munkaviszonyát.1982-ben a kötelező szű

Ott " fogjuk a stockunkat, irány az akna. Aztán előfordulj hogy nem kapunk kast.— Hát igen — szólt közbe Schlitt András — sokszor előfordul, több időt vesz igénybe az előkészület, mint maga a munka.— Arról nem is beszélve — vette át a szót Bie
lik Sándor —, hogy a többi vasútépítő jobb helyzetben van, egy-egy szint tartozik hozzájuk. Röhögnek is rajtunk, amikor látják, hogy költözködünk, s úgy, mint a málháslovak.

Hogyan lesz valaki va
sútépítő?— Hogy hogyan, azt nem tudom — mondta Bielik Sándor —, de én a jobb keresetért jöttem annak idején. A Szolgáltató üzemben voltam esztergályos, amikor megszületett a harmadik gyermekünk. Több pénz kellett, s így 1981-ben Bakonyára mentem. Akkor, ott az előző fizetésem dupláját kerestem meg. Jelenleg 11 ezer körül van a bérünk, de ma kevesebbet viszünk haza, mint tavaly.— Nincs elismerve a bányászat — szólt közbe indulatosan a csoportvezető —, ezért a pénzért tényleg csak dolgozgatni lehet. Pedig higgye el, ez a csoport a megszakadásra is képes, csak meg kellene fizetni. És jobb anyagellátásra is szükség lenne. Sokszor állunk

rővizsgálat alkalmával megállapították, hogy bőrhőmérséklete alacsony, a fel- melegedés lassú és vibrációs ártalomnak kitett munkakörben való foglalkoztatása nem javasolt. Ezután napszinten létesített munkaviszonyt, mígnem 1986- ban 66 százalékos rokkantsági nyugdíjba helyezték.A dolgozó két, évvel később keresetet indított a bányavállalat ellen, hogy térítse meg a nyugdíj és a volt föld alatti átlagkeresete közötti különbözetét kártérítésként.A bírósági tárgyalás al

kalmával orvosszakértőt hallgattak meg, aki szakvéleményben azt adta elő, hogy az 1982. évi vibrációs szakrendelési vizsgálat során rögzített bőrhőmérséklet alacsony volta, valamint a lassú felmelegedés a vibrációs ártalomnak, azaz foglalkozási megbetegedésnek nem minősült és később sem alakult át ez az állapota ilyen megbetegedéssé.Valójában a rokkantságát az összmunkaképesség-csök- kenés alakította ki, de ezer megbetegedések között a vibrációs ártalom nem szerepelt. A megbetegedést sorsszerű természetes megbetegedések okozták, a bőrhőmérséklet alacsony volta, valamint a lassú felmelegedés viszont foglalkozási megbetegedésnek nem minősül, ezért a nyugdíjas volt dolgozó a bányavállalattal szemben támasztott kárigényét a bíróság elutasította.
dr. Marton István

órákat, mint legutóbb is két órát, mert nem volt fúrószár.. Volt idő, amikor a talpfa csavarokat is úgy lopkodtuk össze azért, hogy dolgozni tudjunk.— Így szép a bányászélet — rikkantott közbe 
László Csaba —, hogy az ember leleményes. Persze szép-szép, hogy dörzsöltek, jópofák is vagyunk, de a megbecsülést hiányoljuk.

— Nincsenek megfizetve?— Hát nemigen — mondta mérgesen Vinczen Béla —, bár több mint száz forinttal kapunk műszakonként többet, mint az elmúl! évben. A végelszámoláskor azonban még is kevesebbet kapunk, mint tavaly. Akkor mire fel van, volt ez az egész?! Ezt nekem nem tudja megmagyarázni senki sem. Azt .sem, hogy a pótlékokból, a hűségjutalomból mire fel vonnak le akár egy fillért is?— Én még jól emlékszem arra, hogy amikor 1967-ben kezdtem, meg volt becsülve a bányászat. A jó kereseten felül olyasmi is volt, ami ma már álom csupán. Ha vasárnap pótműszakra jöttünk. azonnal fizettek. A kiszálláskor két üveg sört nyomtak a kezünkbe. Az ebédlőben kiszolgáltak, úgy merték a kaját az asztalnál a tányérunkba. És milyet? Ma enyhén szólva a kaja is ehetetlen.
Veress Tamás

A vállalat július közepéig az alábbi újításokat fogadta el hasznosításra:
V. SZ. BANYAÜZEMKrix István: Keresztbilincs fémtámpillér fészkéhez (180 ezer forint).

SZOLGÁLTATÓ üzem_ Magyar Iván és Maries Ernő: Mintavevő környezet- védelemhez (B).
ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEMHajdú Péter és StockerTamás: Szivattyúbetét-rög- zítés (B).Sztranyák József: Vibrátor burkolat gumizása (27 600 forint).

kutató-mélyfúró
ÜZEMSzélig János: Központosító közdarab búvárszivattyúhoz (31 600 forint).Balogh Lajos: Puttony villástargoncára (70 ezer forint).

KUTATÓ-FEJLESZTŐ
ÜZEMDr. Pallósi József: U-tar- talom gyors meghatározása mintákban (84 ezer forint).A zárójelben lévő számok azt a többletnyereséget jelölik, amit a vállalat az újítások alkalmazásával ér el éves szinten.B: Balesetveszélyt, az egészségre káros tényezőket csökkentő, vagy a munkahelyi körülmények javítását szolgáló újítás. Hasznossága pénzben nem mérhető.

Az én egy
komámmeséli...

avagy nem mind 
arany, ami fénylik

E kis történet a közelmúltban 
Budapesten, a Keletinél esett 
meg a kedves komámmal. A 
nagy városnéző séta után már 
alig vonszolta magát a kis csa
lád, amikor a komához odalé
pett egy jól öltözött, tálján ki
nézetű úrfi, s eképpen szólott: 
„én nem lenni magyar itáliánó 
és nem lenni benzin”. A koma 
csak nézett és ezernyi gondolat 
cikázott a tejében, de mielőtt 
szólhatott volna, neje megelőz
te és akkor mi van, mondta az 
olasznak. A nagyon jó benyo
mást keltő úr két csillogó-vil- 
logó szép fényes aranygyűrűt 
varázsolt elő, ezt nagyon ol
csón adni, hogy hazamenjek 
bambinóhoz. A koma, miután 
az esze vág, mint a borotva, 
rögtön rájött, hogy miről van 
szó. Az olasz, hogy minden gya
nút eloszlasson, odalépett a ki
rakathoz és végighúzta a gyű
rűt az üvegen, azon szép esik 
maradt. Ezután már ment min
den, mint a karikacsapás. 1690 
forint és a gyűrűk gazdát cse
réltek, a tálján mehetett tan
kolni, a koma és felesége pe
dig gyönyörködve nézték a 
gyűrűket. Másnap reggel azon
ban azt hitték, káprázik a sze
mük, mert a gyűrűk elveszí
tették színűket és sötétedni 
bámulni kezdtek. Ezután itt
hon beigazolódott gyanújuk, a 
két gyűrű aranyat soha sem lá
tott. Az esethez tartozik még 
annyi, amit a koma az újság
ból megtudott, hogy a színpa
tikus olasz urat a pesti életben 
„gagyizó Elemérként” ismerik, 
Újpesten lakik, ha épp nincs 
börtönben. Sajnos e mosolyt fa
kasztó történet valós volt az én 
egykomám legnagyobb bánatá
ra, de hadd álljon itt mások 
okulására.

Berhiday
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v&isa,vám
dolgozóink felvetéseire

1. A III. sz. bányaüzem dol
gozói úgy tudják, hogy a Vo
lánhoz érkezett egy javaslat, 
hogy a 62-es buszjáratok he
lyett a G-os busz közlekedjen 
ki a „Rózsadomb” felé és a 
Nevelési Központ helyett a Pa
taki István utcában legyen a 
végállomása, de a Volán elve
tette a javaslatot.Az észrevételre dr. Kiss 
Elemér, a Pannon Volán üzemigazgatója válaszolt.— Űtvonalhosszabbítást nem csinálunk, mert nem célszerű. A 62-es járatokat pedig nem szüntetjük meg, mert rövid időn belül nagy botrányt okozna. A városi közlekedés szervezése — szinte világszerte — úgy történik, hogy csomópontokba gyűjtik az utasokat és onnan továbbítják céljuk felé. A 62-«cs járattal kapcsolatban korábban volt olyan észrevétel, hogy az V. sz. bányaüzem délutános dolgozói — ha nem tudnak az első üzemi járattal eljönni — lekésik az utolsó 62- est. A MÉV kérésére az utolsó 62-es járatot 23.10 óra helyett 23.20 órakor indítjuk.

2. A Kutató-fejlesztő üzem 
műszergyártással foglalkozó

Fórum
Baranya megyei foglalkoztatáspolitika, 
rehabilitáció, kereset kiegészítés

Felvételünkön dr. Kamarás 
politika kérdéseiről beszél.A KISZ MÉV Bizottsága szervezésében 1988. szeptember 21-én Fórum zajlott le, dr. Kamarás Károly, a Baranya Megyei Tanács munkaügyi osztályvezetőjének előadásával. Itt elhangzott. hogy ha alapvető feltételnek tekintjük gazdaságunk hatékonyságának javulását, akkor e folyamatok negatív hatásaira is fel kell készülni.Ilyen a munkanélküliség, amely Baranyában még nem jellemző, de az ország más területein komoly problémát jelent. A foglalkoztatáspolitika egyik feladata, hogy , eszközrendszerével megakadályozza, hogy a munkanélküliség életformává váljon.Ezek: munkaügyi szolgáltató irodák, felmondási idő meghosszabbítása és az elhelyezkedési támogatás, átképzési támogatás, korengedményes nyugdíjazás, közhasznú foglalkoztatás, munkahelyteremtő beruházások, újra elhelyezkedési kölcsön, egyéb kedvezmények.Az előadás után kérdések, vélemények hangzottak el.

dolgozói érdeklődnek a bako
nyái beruházás állásáról és az 
odaköltözés idejéről?Az érdeklődésre Szabó 
Jenő beruházási és tervezési osztályvezető válaszolt.— A beruházás jelenlegi állapota kivitelezés szempontjából megfelel a követelményeknek. A műszergyár költözésének első üteme 1988. október 15.

3. Az V. sz. bányaüzem dol
gozói azt leérik — már több
ször kérték —, hogy ne cseh
szlovák gyártmányú szappant 
adjanak nekik, mert az nagyon 
szárítja a bőrt, magyar gyárt
mányú szappant kérnek.A kérésre Kolsovszky Ru
dolf kereskedelmi igazgató válaszolt.— Jogosnak tartjuk a dolgozók kérését és a jövőben nem rendelünk csehszlovák szappant. A központi raktárban már nincs belőle egy darab sem. Ami az üzemeknél van, azt még fel kell használni. Ezután pedig a következő magyar gyártmányú szappant kapjuk a nagykereskedelemtől és adjuk az üzemeknek: Kék-fehér kamillás gyermekszappant és Amót.Kivizsgálta: Gácsi Mátyás

Károly a foglalkoztatás-

Bacskay László felvételeA Fórum résztvevői javasolták, hogy a vállalatnál dolgozó rehabilitáltak és a keresetkiegészítésben részesülők vehessék igénybe az átképzési támogatást és a kísérleti jelleggel működő újrakezdési kölcsönt, illetve a végleges rendelet kialakításával ezt a véleményt vegyék figyelembe. Ezt a KISZ MÉV Bizottsága írásban is juttassa el a Baranya Megyei Tanács illetékes osztályára, illetve a KISZ Baranya Megyei Bizottságára.Az érdeklődő fiatalok nem azzal a szándékkal . jöttek össze, hogy itt valamennyi kérdés megoldódjon, hanem azzal a reménnyel, hogy közelebb kerüljenek egymáshoz a területi elképzelések és a helyi problémák. Erre szüksége van mindkét félnek, mert ahhoz, hogy igent, vágy nemet mondjunk a réformokra, többet kell tudni róluk. Ismerni kell a politikai szándékot, és a gazdasági realitást. Látnunk kell a különböző törekvéseket, melyek között csak fel- készülten igazodhatunk el.
Varjú László 

KISZ MÉV Biz. titkára

I

Szociálpolitika a IV. sz. 
bányaüzemben

(Folytatás az 1. oldalról)— Az igényeknek megfelelően évenként nyilvánosságra hozzuk a segélyben részesült dolgozók névsorát. Kötelességünknek érezzük, hogy minden rászoruló dolgozó nehézségeit könnyít- sük. Sok esetben a beteglátogatók, szakszervezeti tisztségviselők tesznek ja
A KISZ MÉV Bizottsága a fiatalok számára számítógépes önképzőkört indít a Ságvári Endre Művelődési Ház propagandista klubjában november 4-én 15 órai kezdettel.

BzáB^ítőgépps!játék&san

ÖNYVAJÁIttAS

Ópusztaszer
A színes fotókkal illusztrált, 

tetszetős kivitelű tanulmánykö
tet az ópusztaszeri Nemzeti Em
lékpark és a hozzá kapcsolódó 
történelmi és társadalmi ese
mények történetét a múltban

Színházjáró busz 
az Operaházba
Rómeó és Júlia — balettSeregi László koreográfiája a bemutató óta változatlanul magas színvonalú előadásban kerül színre, ami egyrészt a darabot karbantartó koreográfus és asszisztenssé, Kaszás Ildikó munkáját dicséri, másrészt magát az együttest, amely az aprólékosan kidolgozott tömegjeleneteket, a lendületes és technikailag igényes vívás-epizódokat, a nagy csoportokat és mozgató képeket összecsiszoltan adja elő.Az előadás pillére nem lehet más, mint a csitriből szerelmes asszonnyá érő Júlia és az igazi szerelemre döbbenő Rómeó.
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1 Érdekkényelem
Ha ma Magyarországon megrendeznek az emberi 

viselkedésmódok divatbemutatóját, könnyű dolga len
ne az esemény reklámfőnökének. Legalábbis az emb
léma megválasztásánál, hiszen egy másokra muto
gató ujj fejezné ki leghívebben a lényeget.

És ma már a divatban elsődleges szempont a ké
nyelem, hisz gondoljunk csak a lovagkor, vagy az 
előző századok viseletéire. Ugyan ki öltené magára 
az említett korok ruháit? És ki tudna olyan meg
győzően érvelni, kulturáltan vitatkozni, mint pél
dául a reformkor nagyjai tették azt annak idején?

Viták persze mostanság is akadnak — szép szám
mal —, merem állítani, divat is lett manapság vi
tatkozni és ennek során érdekek is ütköznek.

Itt van például egy egészen friss, tegnapelőtt! eset. 
Épp egy megtelt hamutartót akartam kiüríteni, ami
kor döbbenettel vettem észre, hogy a szemetesvödör 
is csurig van. Rá is förmedtem a feleségemre, ugyan 
már hova borítsam a „bagótarisznya” tartalmát, ha 
ilyen kritikus a helyzet.
— Már reggel is mondtam, hogy vidd le a szemetet 
— válaszolta türelmesen.

Ettől kis híján hülyét kaptam. A meccsközvetítés 
kellős közepén hozakodik elő ezzel, amikor a veszé

lyes hulladékok tárolása amúgyis gondot jelent csöpp 
hazánkban!

Egy zsilcttpcnge és két darab mandulamag is van 
a vödörben. Mi történik, ha egy guberáló belenyúl 
a pengébe, ha nem tudva azt, hogy csonthéjasok 
többnyire ciánt is tartalmaznak, megkísérli feltörni 
a mandulát? Ez beláthatatlan következményekkel 
járhat, különösen a jövő nemzedékére nézve.

Még szerencse, hogy a hitvesem nem vízlépcsőt 
akart velem építtetni. Az ő szerencséje, mert mind
járt átmentem volna Bősz-Nagymagyarosba és a meg- 
zöldült ökológusok érveit idéztem volna az újságok
ból ...

Első haragomban sok minden eszembe jutott. Az a 
bősz-Nagymagyaros módi, ami manapság oly parttalan 
vitákat gerjeszt, ami elvonja a figyelmet attól, hogy 
az igazi problémákat oldjuk meg elsősorban. Ami 
megosztja, ami erjeszti a közvéleményt és kínálja 
azt, hogy mindenki az érdekeinek — vagy a látszó
lagos érdekeinek — megfelelő kényelmes álláspon
tot képviseljen. Ez egyfajta érdekkényelem.

Így aztán fogtam magam, no meg a szemetesvöd
röt és lerohantam az utcára. És annak tartalmától 
megkönnyebülve, ám lihegve értem vissza a negye
dikre. Mert valami leírhatatlan boldogság az, amikor 
az ember — kényelmét félretéve — tesz, cselekszik. 
A mindenkori LÉNYEGET szem előtt tartva és 
ANNAK érdekében. Az ujjal pedig nem mutogatnak, 
hanem markolnak. Nógrádi Gábor

vaslatot a segélyezési albizottságnak a rászoruló segélyezésére, a mozgásképtelen, vagy időszakosan ágy- hozkötötteknek lakására visszük a segélyeket. A továbbiakban is az a törekvésünk, hogy olyan helyre kerüljenek a segélyösszegek, ahol arra a legnagyobb szükség van.
Tóth János

A foglalkozások minden hónap első és harmadik hetének pénteki napján a fenti időpontban kezdődnek és körülbelül 19 óráig tartanak.Minden érdeklődőt szeretettel vár a KISZ-bizottság.
és a jelenben betöltött szere
pét kívánja bemutatni. Berecz 
János, Koncz János, Sz. Simon 
István, Trogmayer Ottó, Péter 
László, Zombori István, Juhász 
Antal, Szűcs Árpád, Rakonczay 
Zoltán, Szabó G. László írásai 
a honfoglalásról, a földosztás
ról, a pusztaszeri monostorról, 
Pusztaszer képéről a történet- 
írásban és az irodalomban, a 
milleneumi eseményekről, a 
második világháború után le
zajlott második honfoglalásról, 
a hagyomány születéséről és ki- 
virágoztatásáról, az emlékhely 
néprajzi gyűjteményéről szól
nak.

Volf Katalin és Lőcsei Jenő ideálisan formálják meg Seregi kamaszpárját, személyiségük teljesen eggyé válik a szereppel. Volf Katalin utolérhetetlenül hamvas vadóc, amikor a Dadájával hancúrozik, s szinte varázsütésre válik virulóan szép asszonnyá. Lőcsei Jenő pedig ártatlan naív, s még a zöldséges kordén heverve is fellegekben úszó Rómeó.Ha a tánckritikusok is évente szavaznának, Balogh Ágoston Lőrinc barát szerepében biztosan megkapná az évad legjobb epizódistája címet.Az előadás este 7 órakor kezdődik, részvételi díj: 350 forint.

Tombolaparádé 
az OtP-nél 
Luca napi sorsolássalBizonyára sokak számára emlékezetes nap lesz 1988. december 13., amikor is az OTP egymillió forint értékben sorsol ki nyereményeket ügyfelei között.A sorsoláson azok' vehetnek részt, akik október 31- ig új átutalási betétszámlát nyitnak, akik munkabér, illetve nyugdíjátutalásra szóló megbízást adnak, vagy takarékcsekket váltanak az OTP fiókjainál.A tombolajegyek révén egyébként két alkalommal is randevúzhatnak a legszerencsésebbek Fortunával, November 29-én ugyanis az OTp Baranya Megyei Igazgatóságán sorsolnak ki értékes díjakat. Mivel az akciót a MÉV is támogatja, egy értékes nyereményt vállalatunk dolgozói között sorsolnak ki.Aki itt nem nyer, az bizakodva várhatja a Luca napi fősorsolást, amit a fővárosban tartanak és ahol Fortuna bőségszarujából fődíjként egy személygépkocsi is kigördül majd.Érdemes tehát az elmlí- tett korszerű, biztonságot és kényelmet garantáló szol. gáltatásokat igénybe venni. Az érdeklődők számára bővebb felvilágosítással is szolgál az OTP valamennyi fiókja.

A Ságvári Endre Műve
lődési Ház októberi műsor
füzetében kiadottakkal el
lentétben a Csirkefej című 
előadások betegség miatt el. 
maradnak.

hírek
Nyugállományba került: Csa

nádi István föld alatti robban
tómester, Holub Ferenc körlet
vezető, Sárosi Tibor fürdőkeze
lő, Bistei Zoltán vasútjavító, 
Nádor Rudolf lakatos (III. sz. 
bányaüzem); Bogdán György- 
né takarítónő, Drin Géza vájár 
(IV. sz. bányaüzem); Szántó 
László robbantómester, Tiszti 
László akkumulátorkezelő, Mol
nár László vájár, Németh Jó
zsef szállítógépész, Czuni Zol
tán aknász, Lieber György fő
aknász (V. sz. bányaüzem): 
Kiszt József betanított munkás. 
Szilágyi Mihály targoncavezető, 
Rózsa Ivánné operátor, Berger 
László villanyszerelő, Studi Jó-

S Ságvári
Művelődési Ház 
ajánlata

Október 11-én Híres történel
mi filmek címmel filmklub in
dul a Ságváriban. A filmek be
mutatási sorrendje a követke
ző :

Október 11-én: Máté evangé
liuma; november 15-én: Csinta
lan asszonyok; december G-án: 
Tűz és fergeteg; január 10-én: 
Nagy Péter; február 7-én: A 
hét szamuráj ; március 7-én: V. 
Henrik; április 11-én: Nyugaton 
a helyzet változatlan; május 2- 
án: Nápoly négy napja.

Az előadások kezdete 18.00 
óra. Bérletek válthatók a mű
velődési házban.

M. A.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
októberi programjából 
Színházjáró busz

23-án 14.00 órakor indul az 
Állami Operaház Rómeó és Jú
lia előadására.
Rendezvények

21- én: A Városvédő és Szé
pítő Egyesület éves közgyűlése.
Ságvári Mozi

15- én: Tiszta Amerika (ma
gyar film).

16- án: Kémek a sasfészekben
I.—II. (angol film).

22- én: Az ördög jobb és bal
keze (olasz film).

23- án: Vágyrajárók (francia 
film).

29- én: K. u. k. szökevények 
(magyar film).

30- án: Híd a Kwai folyón 
(USA film).

Az előadások 16.00 és 18.00 
órakor kezdődnek.
Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
októberi programjából

18- án és 25-én 16.30 és 18.3Ö 
órakor: Videofilmek vetítése az 
aulában.

19- én 9.00 és 11.00 órakor: Sza
badulás a Föld bilincseiből.

19- én és 25-én 14.00 órakor: 
Játszóház.

20- án és 27-én 18.00 órakor: 
Disco.

22-én 14.00 órakor: Szüreti mu
latság. Este a Candyl és a Pax 
együttesek zenélnek a bálban.

26-án és 29-én 19.00 órakor: 
De ja vu. Az ART Kísérleti Stú
dió előadása.

29-én 16.00 órakor: Üttörődis- 
co.

20-én 20.00 órakor: PAX-buli.

zsefné takarítónő (Ércdúsító 
üzem); Horváth Józsefné beta
nított munkás (Kutató-mélyfú
ró üzem); Kovácsházi Sándor 
kazánkezelő, Schleisz Sándor 
kéziformázó, Dittrich György 
Jurdőkezelő (Szolgáltató üzem); 
Nagy István műszaki ellenőr, 
Anguszt György segédmunkás 
(Kutató-fejlesztő üzem); Barcsa 
Zsigmond polgári védelmi elő
adó, Sztojkovics Magdolna ta
karítónő (Központ).

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatnunknál vég
zett eredményes munkájukat, s 
nyugdíjas éveikhez kellemes 
pihenést, jó egészséget kívá
nunk.

Meghalt: Szőke László segéd
munkás (IV. sz. bányaüzem), 
Arvay Mária asszisztensnő 
(Központ).
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Amikor életéről kezd me-sélni, az arca kicsit elko- !■— emlékezik vissza. — Há- morodik, hisz a boldog gyér- rom évvel később az egy-mekkortól — mely sokunk- kori I. nak megadatott — megfősz- láttam tóttá a háború.
Akcióban a 
„szolgáltatósok"
Fiatalokért,
az érdekvédelmi csoportban

prilisban múlt öt éve, hogy a Szolgáltató üzem 
HUa dolgozói közül heten, a Baranya Megyei Rend

őrfőkapitányság bűnügyi osztályánál — felké
résre — önkéntes ifjúságvédelmi csoportot alkotnak. Az 
eltelt évek során a hétfős csoport duplájára növeke
dett, s az egyéb feladatok is sűrűsödtek. A csoport 
tagjait az üzem választotta ki, majd javasolta a rend
őrkapitányság felé. A csoportban megtalálható a laka
tos, a pb-titkár, az szb-titkár, a KISZ-titkár és a sze
mélyzeti vezető is.— Ilyen módon — mondja Király József, a csoport parancsnoka, a föld alatti szállítás lakatosa — tudomásom szerint, az országban csupán mi tevékenykedünk, azaz segítjük a rendőrség munkáját. Hogy a rendőrség választása miért esett pont ránk, Szolgáltató üzemiekre, nem tudom. Csupán sejtéseim vannak. Szerintem egyrészt azért, mert abban az időben indult meg az üzemben — különösen a vezetésben — egy fiatalítási folyamat. A másik, hogy külszíni üzem lévén szükség esetén a csoport könnyebben elérhető, mozgósítható, mintha bányaüzemben dolgozna.— Csoportuhk tevékenysége — az úgynevezett nem irányzott — elsősorban Kertvárosra irányul. Itt feladatunk a késő délutántól a késő estébe nyúlóan a lép- csőházák, alagsori szárítóhelyiségek, szórakozóhelyek és a lőtérdomb ellenőrzése. Elsősorban a fiatalkorúak szemméltartása a feladatunk. Az önkéntes rendőrökkel ellentétben, ez a csoport saját maga határozza meg „akcióinak” útvonalát és magát az intézkedést is. Ha úgy ítéljük meg, előállíthatjuk a számunkra gyanús személyt, vagy az éppen körözött és általunk elfogott — volt már erre példa — egyént Ma már többek között a vagyonvédelmi csoport is igénybe veszi munkánkat. Ebben az esetben fordul elő, hógy a város határán túl is akcióba lépünk, mint például tettük, ezt, Mohácson, Harkányban, Komlón és Siklóson is. Ilyenkor ál

Haza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozat

Szabó József váltásparancsnok— Szegény paraszti családból származom — meséli. — Édesapám korai halála után, aki a háborúban vesztette életét, anyám egyedül nevelt bennünket. Kicsi koromtól a földünkön dolgoztam és mivel nagyon szegények voltunk, szóba sem jöhetett, hogy továbbtanuljak.A mór felnőtt fiatalember különböző munkahelyeken dolgozott, ám az élete csak a sorkatonai szolgálat letöltése után került igazán sínre. Azt ajánlották heki, lépjen a polgári fegyveres őrség kötelékébe.— Így kerültem 1960 novemberében a Hőerőműhöz
sz. bányaüzemnél el a szolgálatot, majd 1965-től a koncentrá-

talában éjszakai megfigyeléseket, értékek őrzését — ami a betörők, tolvajok számára vonzó lehet — végezzük.A csoport tagjai segítették már úgy is a rendőrség munkáját, hogy annak fel- készítési tervében szereplő különböző akciókban betörőket, sőt, terroristákat is alakítottak. Sok esetben olyan eredményesen, hogy a főkapitányság dicsérő levélben köszönte meg az üzem ígazagtójának a csoport sikeres munkáját.Minden tevékenységüket naplóban rögzítenek, melyet félévenként mutatnak be felettesüknek, Lépőid End
re rendőrhadnagynak, illetve Katona Sándor rendőralezredesnek, az osztály vezetőjének.Mint Király József elmondta, nagyon sokszor ;és( sokfelé — esetenként kellemetlen feladatokat is — el kell látniuk. A csoport tagjai lelkiismeretesen, becsületesen tesznek eleget vállalt kötelezettségüknek. Ugyanakkor, érdekednek is tartják feladataikat, hiszen megismerik a rendőrök nem mindennapi -rriúnkáját és egy kicsikét bele is látnak mindennapjaik kúlisz- szatitkaiba.Ez év április negyediké alkalmából király József parancsnok a Közbiztonságért Érem arany fokozatát vehette át. A csoport tagjai' a tevékenységük, elismerése  ̂ként kapott pénzjutalmakat, a kitüntetések anyagi részét közös kasszában gyűjtik, hogy minden évben csalá-. dós összejövetelt tarthassa* nak, melyre a rendőrségtől parancsnokaik is hivatalosak.

V. T.

tum szállítmányok kísérését, őrzését végeztem. Hét év után azonban családi okok miatt kértem az áthelyezésemet. Azóta az Ércdúsító üzemnél teljesítek szolgálatot, előbb mint megbízott. váltásparancsnok, 1983 óta pedig mint váltásparancsnok.Ebben a ' beosztásban a szolgálat szervezése, irányítása, a beosztottak szakmai, politikai felkészültségének a gyarapítása a feladata, A polgári fegyveres őrök élete bizony nem leányálom. Hóban, fagyban, szakadó esőben, kánikulában is őrizniük.kell a rájuk bízott objektumokat és bizony a tizénhatörás szolgálat emberpróbáló.Polgári fegyveres őreink havi 216 órát telejsítenek és ez bizony ném kevés. A
Még egyszer a TEHO-ról 
- más szemmel

Hónapok óta egyre türelmet
lenebb megfogalmazásban ér
kezett az alapszervezetekbűl a 
dolgozók kérése a vállalati szak- 
szervezeti bizottság információs 
jelentéseiben, hogy „...a te- 
hót szüntessék meg”. Szeptem
ber 6-án vállalatunk tanácstag
jainak véleményét is kikértük 
erről az egyre csak burjánzó 
és a bányásznapon tetőfokára 
hágott „közügyről”. Nem volt 
nehéz előre megjósolni, kik jön
nek el a megbeszélésre. Évek 
óta kis és nagyobb közösségek 
érdekeit képviselő, a közösség
ért tenniakaró és tevő, a szó 
legnemesebb értelmében köz
életi emberek kerültek a teho 
miatt ugyancsak nem irigylésro 
méltó helyzetbe — ahogy a sza
vaikból kitűnik.

Szavazás előtt lakókörzetük
ben több száz szavazásra jogo
sultat kerestek fel (e munka 
idő- és energiaigényéről egyi
kük sem tett említést). A la
kosság többsége igennel száva- 
<ott — minden kételkedőnek 
még ma is meg tudják mutat
ni a szavazólapokat, ezért a 
szavazás manipuláltságára tett 
megjegyzéseket valamennyien 
visszautasítják — azt viszont 
megjegyezték, hogy az igennel 
szavazók egy részét már az 
sem érdekelte, mire fogják fel
használni a .pénzét. , Érvényéi 
sült-e a valódi önkéntesség, ha 
a szavazólapon a munkahelyet 
is lel kellett tüntetni — va
lószínű nem kerüli majd el 
ez az összefüggés azok figyel
mét sem, akik majd azt ku
tatják, nti váltotta ki a lakos
ság többségének támogatását 
ígérő szavazás tán a többség 
ilyen mérvű ellenállását.

Megkérdezett tanácstagjaink 
fele ezen az értekezleten úgy 
nyilatkozott, hogy á teho fenn
tartására továbbra, is szükség 
van. Szavazatukat a lakosság 
véleményére alapozták. A la
kók érdekében elkezdett, a la
kóhelyi környezet szépítéséért 
szolgáló munkák maradnának 
félbe, ha megszüntetnék.

Közben azonban megváltozott 
>a lakosság' véleménye. Napja-

TEHO-s tervek és valóságok Újmecsekalján
Sokat vitatott kérdés (ma is) 

a lakosság körében a teho adó
rendszerének bevezetése. írá
sunknak most az a célja, hogy 
rákérdezzen, mi lett a sorsa az 
állampolgárok által befizetett 
pénznek Üjmecsekalján, mire 
költötték és mi valósult riteg 
belőle.

Üjmecsekalján, a Körösi 
Csorna Sándor úti székbázban 
kerestük fel Beke Józsefet, a 
HNF körzeti bizottságának ve
zetőjét, aki ürömmel újságolta, 
hogy az elmúlt két évben elké
szült Üjtpecsekalján • a Pollack 
M. úti l2,‘ a Hajnóczy úti 48.' és 
a Körösi Csorna’ Sándor úti 60 
férőhelyes bitumenes autópar
koló, közel 1 millió forint ér
tékben. Továbbiakban szólt ar
ról is, hogy 1987-ben szintén a 
tehóból nyolc darab nyilvános 
telefont szereltettek fel Üjine- 
csekalján és ugyanitt a lakos
ság kérése alapján a Körösi 
Csorna- Sándor- útját körülbelül 
500 mgteres szakaszon több mint 
egy méterrel : szélesítették a 
gépjárművek biztonsága érde
kében. Szólt arról ás. hogy a 
déli városrészt ővező-kiser’do az 
utóbbi időben megszépült, kul
turáltabbá vált. Az erdei sétá
nyokat zúzott kővel hintették

szolgálatszervezés pedig nem ismér se új .évöt, se karácsonyt. Mondja, ha idén nem. jön közbe semmi, á karácsonyt. ,a családjával együtt töltheti. Édesanyjával, feleségével, n.o meg .nagyfiával és menyével élr .nek a . csarnótai házukban. Nagylánya már férjhez ment és elhagyta a' családi fészek melegét: Amikor a fiatalokról beszél, melegség és szeretet árad a hangjából..— Idén jónéhányan jöttek hozzánk a fegyveres őrséghez: Ügy néz ki, beilleszkedtek, megszerették ezt ja néni könnyű, enibert próbáló munkát. Mi mindent írhág’ is teszünk azért, hogy .megmaradjanak — mondotta végezetül a váltásparancsnok. -
Nógrádi G.—Csöndör L.

ink politikai eseményeinek ha
tására sok minden átértékelő
dött, feszültebbé vált a minden
napok légköre is. Míg a teho el
len egyre hangzatosabban emel
ték fel az egyik terület. lakói 
a szavukat, általában a hátrá
nyosabb kerületekben szép 
csendben éltek a teho adta új 
lehetőségekkel, őszinte elisme
rés illeti a résztvevőket ezekért 
a munkákért.

Jogosan kifogásólták viszonl 
azt, hogy jelenünk látványra 
és szenzációra éhes sajtója 
csak kisbetűs közleményekben 
említette meg ezeket az aprók
nak tűnő, ám az adott terüle
ten élőknek nagyon is lényeges 
munkákat.

A tehóról a tanácstagok ok
tóberben szavaznak. Várhatóan 
az igen Js, a nem is, heves-vi
tákat vált majd ki. Aztán re
mélhetőleg azért a viták is el
ülnek és helyüket a minden
napok csendesebb tevékenysé
ge váltja fel, mert ugyancsak 
van mit tenni. Néhány héttel 
ezelőtt egy felmérés valameny- 
nyi nyilatkozója a város, a la
kóhely tisztaságát kifogásolta. 
A megkérdezett tanácstagok vi
szont hosszan tudnának mesél
ni arról, hogyan teszik, szinte 
már másnap tönkre a háztöm
bök körül kialakított parkokat, 
fákat, padokat. Hányán Vannak 
még, akiknek az jelenti a szó
rakozást, hogy látványosan el
dobálják a szemetet, nehogy a 
lakóhely tisztaságáért önként 
szorgoskodó munka nélkül ma
radjon.

Nem hiszem, hogy a jövőben 
lesz annyi erő és energia az el
hibázott vagy megalapozatlan 
döntések kedvezőtlen következ
ményeinek kivédésére, mint 
amennyi a teho körül felduz
zadt. Megalapozott döntések vi
szont nem születnek félvállról, 
odavetett vagy tetszés- szerint 
megváltoztatható igenekkel, 
mert a teho ügyében ma a 
tanácstagok, de holnap, holnap
után más választott testület tag
jai kerülhetnek lehetetlen hely
zetbe. . .

’ dr. Boisz Ándrásné

le, az utak mellett pedig erdei 
asztalokat és padokat helyez
tek el (20 darab). Ez így ön
magában szép és nemes csele
kedet volt, de vajön minek ne
vezhető a Pécsi Parképítő, Vál
lalat azon tette, hogy a rend
behozott kiserdő egy részét sze
méttároló telepnek tekintette, 
még Hertvárosból is ide szál
lítana a hulladékokát. Aztán egy 
szép nyári napon a felhalmo
zódott szemétrakás a garázsok 
közelében kigyulladt. Három 
tűzoltókocsi birkózott a lán
gokkal, óvva a garázsban tárolt 
gépkocsikat és az utat szegé
lyező, fákat. Egyébként az ál
taluk végzett í rossz minőségű 
munkájúk következtében késik 
a kiserdő parkjának müszpki
és teljes átadása. ■' ;.... ,

E kitérő'után Beke József.ar- 
. ról, tájékoztatott bennünket, 

hogy rövidesen megkezdődnek 
a "volt Bánki DÓnát úti bölcső
de, épületének átalakítási mun
kálatai, amelyben az öregek 
klubját hozzák létre.

Befejezésül még elmondotta embereivel, szépséghibája, hogy kevés. Képünkön az Ércbá- 
a HNF vezetője, hogy a Me- méj;_nincs_ bekapcsolva, a yllá- nyász riportere beszélget a hely
esek : Áruházzal-szemben~_íévő ’rt'tas. ' színen Beke Józseffel, a HNF
„...■vi.,., x. .1......   Hát ezek lettek volna a teho- körzeti vezetőjével.paikban ót darab kandelábert tef.vek és a valós4gOk üjme-
szereltettek fel a DÉDASZ szak- csekalján, ugye nem is olyan Kovács M.—Csöndör L.

„Füstölög — Ige (tárgytalan)
1. Huzamosabban füstöt bocsát ki.
2. (népies) Bosszankodik, dohog, füstölög magában”

(Magyar Nyelv Értelmező Szótára)
Békésen poroszkálunk a hetvehelyi úton és 

mindketten füstölgőink. Mármint az előttem haladó 
Pannon Volán busz és én, aki egy személykocsival 
haladok mögötte. Nehéz lenne eldönteni, melyi
künk füstölög jobban. A busz, amely sűrű, fekete 
füstöt köpköd kipufogójából, vagy én, aki egyrészt 
a gomolygó sötétségtől, másrészt a méregtől alig 
látok. Szívesen előznék, de ehhez szükséges felté
telek közül minimum egy hiányzik: a belátható 
útszakasz. Egyrészt az út sem kimondottan egye
nes, tehát kevés helyen lehet biztonságosan végre
hajtani az előzést, másrészt ahol mégis lehetne, ott 
a busz tömény gázfelhője takarja el a kilátást, ve
szélyes ködbe burkolva az esetleg szemben közle
kedő járművet. Tehát gurulunk, gurulunk, nyeljük 
a füstöt (egyre több kocsi gyűlik össze a busz mö
gött) és közben azt hiszem nem csak nekem jut 
eszembe: Vajon a Volánnál milyen normák érvé
nyesek a kipufogógázok maximumával kapcsolat
ban? Netán a személykocsik vizsgáztatásánál oly 
szőrösszívű illetékesek elnézőbbek, amikor a bu
szokról van szó? Hogyan lehetséges, hogy a levegő 
szennyezését ennyire nyilvánvalóan és rendszere
sen (intézményesen) folytatni lehet, miközben más 
kocsikról sokszor még a rendszámot is leveszik, 
ha hibádzik a CO-mérés?

Tudom, hogy (tömeg-)közlekedni kell. Tudom 
azt is, nem a buszsofőr, tehet arról, hogy ilyen jár- . 
művet kell vezetnie. Elhiszem, hogy kevés, a pénz 
új buszok vásárlására, miként azt is, hogy kevés 
szerelő van a régiek karbantartására. Csak azt 
nem hiszem el, hogy nincs megoldás, hogy ne le
hetne tenni valamit a takarékosabb, kevésbé 
szennyező üzemelés érdekében.

Mert azt biztosan tudom, hogy a most jogosan 
szitkozódó emberek száma a füstölgő buszok rit
kulásával vagy megszűnésével arányosan csök
kenne. Benedek Sándor

Polgári fegyveres őreink sikereImmár hagyomány, hogy az Ipari Minisztérium versenyt szervez a • polgári fegyveres őrségek részére. Hagyomány az is. hogy vállalatunk csapata évről évre a legjobbak között végez ezeken az erőpróbákon és csupán szerénységük az oka, hogy eddigi sikereikről nem adhattunk ’ hírt újságunk hasábjain—-—-.-.......Az -idei ’versenyen, amelyet májusban rendeztek íz iparvállalatok polgári fegyveres őrségei között, a mieink harmadikak lettek. Különösen a szakmai' feladatok — ez jórészt szabályzatismeretből áll — megoldásában jeleskedtek és immár nem először bizonyultak a legjobbnak e versenyszámban. Jól sikerült a lövészetük ■ is....— i_tt. másodikak' lettek — és a politikái ismeretek terén is jeleskedtek. Végül is összetettben a' harmadik helyen végez

tek és ezzel jogot szereztek arra, hogy a szeptember 17-ei országos döntőn részt vegyenek.Ezt a rangos erőpróbát a polgári fegyveres őrségek megalakulásának 35. évfordulója alkalmából az Országos Rendőrkapitányság rendezte a fővárosban, a Fegyvér- és Gázkészülékék . Gyárában.A •' Hegyi - Miklós, Hotter 
László, Kiss Nándor, Sas
vári László összeállítású csapatunk ezúttal is kitett magáért. A szakmai versenyt ezúttal is megnyerték, sőt a politikai totóban is a legjobbak közé kerültek. Talán ' az esélyesség terhe is^ líözrejátszott abban, hogy a lövészet már ném/ úgy /sikerült, ahogy szerették volna, ám az ösz- szesitésben elért hatodik helyük így is nagyszerű sikernek számít.

N. G.
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A testépítés, mint szabadidő- és versenysport

A munkásszálló testépítő klubjában nemcsak a „na
gyok”, hanem a „kicsik” is edzéslehetőséghez jutnak.

Csöndör László felvételeHa azt mondják testépítés, akkor a hozzáértőknek és laikusoknak egyaránt Arnold Schwarzenegger neve ugrik be először, akit a testépítés királyának neveznek. De tudni kell azt is, hogy nincs a világnak olyan országa, ahol ne ismernék a testépítést, s amely az 1950- es évelt végén Magyaror-
Szeptember 23 és 25. között 

a Balokány-ligetben rendez
ték, a dr. Szellő Ferenc szenior 
emlékversenyt. A körmérkőzé
ses rendszerben lebonyolított 
tornán, ahol az alsó korhatár 
45 év volt, Bogyay Ferenc, a 
Központ dolgozója valamennyi 
ellenfelét legyőzte, Így ez év
ben az ő neve került a díszes 
vándorserlegre.

Teljesítményének értékét nö
veli, hogy az 1962 óta rendsze
resen megrendezett emlékverse-

szágra is eljutott. A vállalatunknál dolgozók közül bizonyára sokan tudják, hogy a szállón is működik egy testépítő klub, ahol nemrégiben edzőcsere és még sok egyéb változás is történt.Hogy melyek ezek? Nagyobb a rend és a tisztaság, van időbeosztás, amely ár
nyén, ahol Pécs város legjobb 
szeniorjai indulnak, eddig még 
sohasem nyert méves verseny
ző.

Bogyay Ferenc egyébként ki
válóan szerepelt azon a férfi 
páros nyílt versenyen is, ame
lyet ugyancsak szeptember vé
gén bonyolítottak le. Partneré
vel, dr. Iván Lászlóval (SZMT) 
a rangos mezőnyben a harma
dik helyen végzett.

ra hivatott, hogy a zsúfoltságot elkerüljék, a súlyzók és az erőgépek a lehetőségeken belül fel vannak újítva stb. Ebben a tiszta környezetben beszélgettünk Kis 
Balázzsal, a klub új vezetőjével.

— Tulajdonképpen ver
seny- vagy szabadidősport a 
testépítés?— Ez is, az is, hiszen azért olyan népszerű ez a sport, mert ebbe sok minden belefér. Egy biztos: aki először veszi kezébe a súlyzót, az nagyobb erőt, jobb fizikai kondíciót akar elérni. Vannak olyanok, akiknek ennyi elég is. Viszont nagyon sokan akadnak olyanok, akik még többet szeretnének kapni és rájönnek, hogy a feltételek adottak a sportág versenyszerű űzésé- hez. Nagyok a lehetőségek, csak tudni kell vele élni.

— Jönnek-e a bányász
fiatalok?— Olyanok, akik vájvégen dolgoznak, nemigen jönnek, de azért akad egy- kettő. A külszínen és egyéb munkahelyeken dolgozók közül már jóval többen veszik igénybe a klub adta lehetőségeket. Nagy számban található nálunk idős és fiatal egyaránt. Két junior és két felnőtt versenyzőnk van, akik még nem értek el számottevő eredményeket, de a jövőben feltétlenül kell velük számolni.

— Milyen a kapcsolat a 
klub és a MÉV között?— Tulajdonképpen ne rossz. Próbálunk támogat kát megnyerni az állványt erőgépek, tárcsák elkészí séhez. Éppen nemrég lett készen egy garnitúra tárcsa. Egyébként rendszeresen rendeznek az üzemek különféle erőemelő versenyeket, amelyek rendszerint nagy létszámmal zajlanak. Éppen a közeljövőben lesz egy ilyen jellegű verseny itt a klubhelyiségben.

ifj. Varga Győző

Kettős MÉV-győzelem 
az SZMT Kupában

Október 1-jén a Ho Si Minh- 
parkban a labdajátékok dön
tőivel befejeződtek az SZMT 
Kupa versenysorozat küzdel
mei.

A színvonalas döntőknek ez
úttal csupán női fociban nem 
volt méves résztvevője és bár 
az Ércbánya ezúttal arany
érem nélkül maradt, csapata
ink becsülettel helytálltak.

Nos, kézilabdázóink — bár 
mindhárom mérkőzésükön ve
reséget szenvedtek — végig 
nagyszerűen küzdöttek. A vég
ső győztes a Zsolnay — a Pos
ta és a Boly is jelenleg jobb 
nálunk —, mieinktől a döntő
be jutás is szép eredménynek 
mondható.

Az aranyéremért játszott vi
szont férfi kézilabda-csapatunk. 
Titkon győzelmet vártunk tő
lük, azonban Padoséknak ez
úttal semmi sem sikerült. Mi
közben az első félidőben poz- 
dorjává lőtték az ellenfél ka
puját, sorozatban kapták a 
potyagólokat, így már a szü
netben is jelentős előnyt szer
zett a Komló Bányaüzem csa
pata. A második húsz perc
ben aztán a mieink játéka tel
jesen szétesett, így végül is 
súlyos — 24-11 arányú — vere
séget szenvedtek.

HÍREK
AZ V. SZ. bányaüzem szb- és 

KISZ-bizottság közös szervezé
sében október 1-jén névadót 
rendezett a Boldoghág Házá
ban. A kedves hangulatú ün
nepségen 11 kisbaba kapott ne
vet.

*
ALAPSZERVEZETEK ál-

. jóváhagyott letelepedési se
gély Javaslatokat bírálta el az 
üzemi KISZ-bizottság az októ
ber 3-ai ülésen.

*
A MÉV természetjáró szak

osztálya október 16-án, vasár
nap a következő útvonalon bo
nyolítja le túráját: Rakasd—Sö
tétvölgy— Gráboczl eh.—Szállka 
—Grábocz—Szállka. A táv 16 
km. A programban a Gráboczl 
görögkeleti templom és kolos
tor megtekintése szerepel. Ta
lálkozás a pécsi autóbusz-pá
lyaudvaron, a Szekszárd (Pécs- 
várad—Bonyhádon át) járatnál, 
8-as kocsiállás, 8.45 órakor.

A legtöbb nézőt a kispályás 
labdarúgás nyolcas döntője 
vonzotta. Itt a IV. sz. bánya
üzemiek révén voltunk érde
keltek, akik a csoportmérkőzé
sek során egy győzelem mel
lett két vereséget szenvedtek, 
így végül az ötödik helyért 
játszottak. A helyosztón vé
gül is hétméteres rúgásokkal 
győztek a petőciek.

Az összetett pontversenyben 
ezzel a IV. sz. bányaüzem be
érte a III. sz. bányaüzem csa
patát, sőt meg is előzte azt. 
hiszen az egész éven át tartó 
versenysorozaton két első he
lyet szereztek (teke és úszás), 
míg a III. sz. bányaüzemiek 
csak lövészetben nyertek.

Az SZMT Kupa összesített 
pontversenyének végeredmé
nye: 1. IV. sz. bányaüzem 102 
pont; 2. III. sz. bányaüzem 102 
pont; 3. DÉDASZ 101 pont; 4. 
Komló bányaüzem 100 pont.

Nagyszerűen szerepeltek te
hát a mévesek az idei verseny- 
sorozaton is, amit az is bizo
nyít, hogy az október 28—-29-i 
eszéki sporttalálkozón tizenkét 
dolgozónk képviseli majd vál
lalatunkat a baranyai delegá
cióban.

N. G.

Visszaérkezés 19.00 órára. A 
természetjárást kedvelő dolgo
zóinkat várja családosán is a 
szakosztály vezetősége.

*
AZ SZMT Kupáért folytatott 

egészéves versengés az utolsó 
előtti fordulóhoz érkezett, mely
ben a III. és IV. sz. bánya
üzem csapatai érdekeltek, vol
tak a pontszerzésben, mivel ne
kik még van esélyük a dobo
gó bármelyik fokán is befejez
ni a több sportágból álló ver
sengést. A III. sz. bányaüzem 
lőtere volt a színhelye szep
tember 24-én, szombaton az 
SZMT Kupa lövészversenyének 
amelyen 16 csapat vett részi 
öt-öt fővel. A verseny egyik 
feltétele volt, hogy a kispuska 
lövészcsapatban női lövész is 
legyen. A fekvő testhelyzetű 
^övészverscny méves sikert ho
zott. Első helyezett lett Bistei- 
né Magda Edit, Ruzics János 
Körmöndi Béla, Gazdag István 
és Király György összeállítású
III. sz. bányaüzem csapata 39? 
köregységgel. A második he
lyezett Szigetvár csapata 375, 
míg a harmadik helyezett, a
IV. sz. bányaüzem csapata 364 
köregységet ért el.

B. S.-F. J.

LABDARÚGÁS
Befejezéséhez kö- 
.zeledik a Bányász 
Kupa vállalati kis
pályás labdarúgó- 
bajnokság. A ki
lencedik forduló
ban az V. üzem 
csapata 5-0 arány

ban legyőzte a bajnoki címre 
is esélyes Szolgáltató üzem 
együttesét és mivel a petőciek 
6-1-re verték az Anyagosztályt, 
immár három ponttal vezet a 
IV. üzem „A” az „első ligá
ban".

Sajnálatos, hogy a Kutató-fej
lesztő üzem együttesét soroza
tos meg nem jelenés miatt ki 
kellett zárni a küzdelemsoro
zatból, Ennek következtében a 
bajnoki táblázat is nfchezen át
tekinthető az elmaradt mérkő
zések miatt, de a petőciek úgy 
tűnik már nem veszíthetik el 
vezető pozíciójukat.

A B csoportban a Szálló 
együttese tovább növelte az elő
nyét és minden jel arra mutat, 
hogy jövőre ők szerepelhetnek 
majd az első osztályban.

az „A” csoport allasa
1. IV. ü. „A” 9 8 — 1 37-13 16
2. Szolgáltató 9 6 1 2 28-19 13
3. V. üzem
4. Kut.-mf.
5. Anyagoszt.
6. Öntöde

9522 25-14 12 
85—3 19-16 10 
9234 19-22 7 
8 1 — 7 9-22 2 

N. G.

TERMÉSZETJÁRÁS
Nagyszerű méves 
siker született a 
szeptember 17-én 
Siklós—Kistó tfalu 
térségében lebo
nyolított Tenkes- 
túrán. Az össze
tett csapatver

senyben vállalatunk természet- 
járói "az első helyen végeztek. 
A szakosztály ez évben az 
egyik sikert a másik után 
aratja. A Zselic Kupa megnye
rését követően ez már a má
sodik olyan győzelmük, amit a 
legrangosabb túraversenyek va
lamelyikén arattak versenyző
ik. A legjobbak most már a 
November 7. Kupára készülnek, 
ahol remélhetőleg tovább foly
tatják kiváló szereplésüket.

KÉZILABDA
Szeptember vé-. 
gén, az őszi foly
tatással, a hajrá
hoz érkezett a 
városi bajnokság. 
Lányaink X3-10 
arányban veresé
get szenvedtek az

508-as szakmunkásképző Intézet 
együttesétől és így nem sike
rült felzárkózniuk az élmezőny
höz, a férfiak viszont tovább
ra is versenyben vannak a baj
noki elmért.

A tavaszi szezonban ugyanis 
csupán csak két pontot vesz
tettek és mivel az örök rivá
lis Dózsa nem állt ki ellenük, 
a szeptember 29-ei visszavágóra 
kézilabdázóink a táblázat élére 
kerültek.

HALADUNK!? Előd Szaniszló rajza


